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CIA FOREIGN AND DOMESTIC ACTIVITIES 

WEDNESDAY, JANUARY 22, 1975 
UNITED STATES SENATE,‘ . 

COMMITTEE 0N FOREIGN RELA'r1oNs, 
Washington, D.O'. 

The committee met, pursuant to notice, at 10:30 a.m., in room 
S~I16, the Capitol Building, Senator John Sparkman [the Cl1iLII‘I1l:1I1] 
presiding. - 

Present: Senators Sparkman, Church, Symington, Pell, lVIcGee, McGovern, Humphrey, Case, Scott, and Biden. 
Also present: Mr. Holt of the committee staff. - 

The CHAIRMAN. Mr. Ambassador, if you will take your seat We will 
get started. 
As I understand it, it has been agreed that We will proceed in 

executive session. 
Mr. Ambassador, We are glad to have you With us. Do you have a 

statement or do you Want to make a statement? 
TESTIMONY OF HON. RICHARD HELMS, AMBASSADOR T0 IRAN, 

FORMER DIRECTOR, CIA 
Mr. HELMs. N o, sir. I was invited to come before this committee 

agid I am here and delighted to answer any questions to the best of 1ny 
a )ilit 1. 

Thh CHAIRMAN. All right. We do have at copy of your statement that was made before the Armed Services Committee. Each member has that before him. We also have a statement here that 1\/Ir. Colby made before the 
Appropriations Committee. 

MR. HELMS’ TENURE AS HEAD OF CIA 
How long were you head of the CIA? 
Mr. HELMS. Six and a half years, sir, approximately. The CHAIRMAN. That is a pretty long time. 
l\Ir. HELMS. It looks as though it is turning out to he almost too long. 

hThg CHAIRMAN. Were you there When the building was put up out 
t ere.

. 

Mr. HELAIS. Yes, sir. I joined. the Central Intelligence Agency in 1947 When it was established by Statute. The CHAIRMAN. As a part of the National Security Act? 
Mr. IIELMS. Yes, sir; that is right. 

(1) 
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The CHAIRMAN. My former colleague, Senator Hill, was on the 
Armed Services Committee. He was very much interested and took a 
leading part in the development of the National Security Act at the 
time. 

co~1M1TTEE’s CONCERN 
As 1 conceive it, the Foreign Relations Committee is directly con- 

cerned with foreign aspects of the Cl.A. For my part I do not think 
the committee should be especially concerned, except individually, 
of course, as citizens of the country, with domestic operations. 
The Armed Services Committee was given, I believe, oversight 

under the Security Act over the CIA. ls that not right? 
l\'lr. HELMs. Yes, sir. 
'l‘he CHAIRMAN. And they have exercised that oversight. 
'l‘here is a resolution that is to be voted on, I believe, Monday to set 

up a select committee to go into the CIA matters. Of course, they 
would cover everything, and I am quite certain that some such resolu- 
tion will be adopted. 

COMMITTEE A'1"l‘l:}N'I‘ION TO CIA OPERATIONS RESULTING FROM CHILEAN 
Hl.'l‘UA'1‘ION 

Our attention was brought to CIA operations as a result of our 
(§l1P(~.l{iI1g into the situation in Chile several years ago. 
Were you head of CIA at that time? 
Mr. Hnnms. Yes, sir. 
'l‘l1e(lnA1RMAN. Acutally, Senator Church is the one who went 

into that more fully than anybody else. He was studying the ITT 
operation in Chile at that time and that is when we became involved 
with all of this. 
At the time that we held the hearings on the ITT operations in 

(fhile, and the CIA came up, we did not spend a great deal of time on 
the CIA side of the picture. We did say at that time, however, that 
we would at a future time hold hearings on the CIA. Actually, that 
accounts for the present session. We did not anticipate at that time that there was going to be all of 
this hullaballoo that has developed over the last few months with 
reference to CIA. 

‘s mentioned Chile as being the thing that really pinpointed our 
atl ention. 

Since that time I have heard that there have been somewhat 
similar instances in other countries. l have nothing definite on them. 
l have heard the names ol' some of the countries, but I have no 
information with regard to that. 

HHW CIA OPIfl1tA'I‘ED IN ITS FOREIGN A(J'I‘IVI’l'1ES 

Would you explain to us just how the CIA operated in its foreign 
znciivities? 

.-‘%iI\i)!).Ss‘tt(l()l‘ l"IEL1\'IS. Well, Mr. Chairman, the Agency as you know 
has been put under the National Security Council. In other words, it 
reports to the National Security Council which is effectively the 
President. The National Security Council in turn, in addition to what 
is stated in the National Security Act of 1974, has given the Agency 
two additional charters. One makes the Agency responsible for con- 
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ducting intelligence collection and oounterintelligence collection over- 
seas, the other is a charter which gives the Agency responsibility for 
various types of what is referred to technically as covert actions, 
covert operations overseas. And encompassed in covert operations 
are covert political activities, black propaganda, military activities 
and paramilitary activities and a variety of things of this kind. 

I would like to for a moment digress to say that I understand that 
this committee now under the new amendment to the Foreign Assist- 
ance Act will be responsible for monitoring various covert actions of 
the Agency and it might be helpful in that connection if the present 
Director were to show you the actual piece of paper, the National 
Security Council directive to which I refer, whic is a top secret 
document, but which is the document and the charge under which 
these activities are carried out, because I do think that the authority 
for these things ought to be made clear, that this isn’t something that 
certainly when I was Director of the Agency that we just did on our 
own, we had a clearance mechanism, we had an approval mechanism 
when we were asked to perform one of these actions or originated the 
idea ourselves, there was a National Security Council Committee 
called the 40 Committee to which we reported and which in turn 
either approved or disapproved Whatever the proposal was. So that 
these actions throughout recent years have to the best of my knowledge 
been approved by other authorities in the U.S. Government, the 
White House, State Department, Defense Department and so forth. 

Is that responsive to your question, sir? 
The CHAIRMAN. Yes. 

SEPTEMBER 4, 1970, CHILEAN RESIDENTIAL ELECTION 
I have been reading the part of our transcript of your confirmation 

hearing which refers to the Chil.ean situation. You said that no money 
was used under your direction to influence that election. 

Ambassador HELMs. Mr. Chairman, I don’t recollect exactl what 
the language of Senator Symington’s question was. My recollection 
of what he asked me at that time was whether we had given money 
to the political opponents of President Allende and I believe that I 
replied that we had not. 
The CHAIRMAN. That is right. 
Ambassador Hmmvrs. I want to explain because there seems to have 

been some question about this response. 
I thought at the time that Senator Symington was asking me a 

question to get a certain kind of information and that was this. That 
I had assumed that Senator Symington knew that in 1964, at the 
request of the White House, the CIA had given money to a political 
candidate [deleted] in Chile, in that election, that was [deleted] and 
we had given a considerable sum of money, I mean at least $2 or $3 
million, as best I recall it. I am not sure whether it is that figure or 
slightly larger. Please don’t hold me to that. But at least a significant 
sum of money was given to him in an effort to help him win the 
election against two other opponents who at that time Were [deleted] 
and a third man, my mind is a little rusty on, [deleted] or something 
in 1964. 
Mr. Hour. In 1964 [deleted]. 
Ambassador HELMS. Does that conform with your recollection? 
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.\I:'. Hum‘. Yes. 
The ("/n/um: .1. \'. Here you use the nmne of Alesandri and another 

£'<-/[low nzunezl Tomi:-. 
H1-1mm)‘ (lA,.¢w_ That was in l970. 
l\n\lm.~A:-‘mlor Hnmus. What are you rezuling from? 
'l‘l|o (lnA1m~1_\'~r. I am reading from :1. c-ommitteo lnemor-an<lmn 

nhivlx <-(we,r.- H10 questions presented no you when you were up for 
vom‘imm1tion. 

A|nhn.~;.<:L(l(n' H owls. Well; sir, I just rend the record yestelwlay when 
l \v:1.< up For <~m\firxnation and I (l<m’f‘. r:,~<'all anyone mentioning Y\l1". 

-§io.<.<:11nlri. 
I l|;z\'¢-. :1. primml ronord hero of what I lxlxrlewtand were my eon- 

lZrnmtio"n lmaringrs. Am I wrong about t-llls? 
The (‘nlxmnn \'. No; the one about Ale.<s:1n(l1'i, I think, calne up in :1 

lw=n~ing¢ before .“~’onn,’f\oY‘ (‘/hnroh'.\= n1ultim1.timml suhoolmnifmee. 
Axnllmmulor HELNIH. l see. I have not seen that 1»ran.s1:1'ipt. Would 

jgou he so kind =>+ 1.0 reml the portione of it be!-.a,n=+e—~- 
The (‘ll/\IR\IA\;_ At; your confirmation hearing, Senator Syxnington 

uslzecli 
Hid you try in the Central Intelligence Agonr:_v to overthrow the Government 

of (lhile? 

Yum‘ mwewor \\'a.s “No, sir.” 
Smm,tor Hyming-ton asked: 
Did you have anv money |):xss~ed to the opponents of Allende? 
You Said “N0. sir.” 
So that the stories that you were imwolw-rl in ilmt are wrong entirely. 
'l‘lm,t ie Senator Symi1‘1g*tor1. 
You :1n.~'.\vororl " 

\’v,<, sir. I mid to >‘onn,1;or Fulbright. 1nan_\‘ InOn(l1,< ago, that if the :1,genr:_v had 
really _4ot/ran in behind the n1-l1CI‘ candidu.t<-Q and spent. :1 lot of money and so 
forth, the election mioht, have come out difi’ere~ntl_v. 

"l‘lmt is the eXI"vni. of what. we have in the questioning of Senalor 
Synxington. 

l$)'7O VHTLEAN P'RESTDEN'I‘l.~\L ELFl("l‘Tfl'Q 

In order that We get the whole thing tied together, in 1973 before 
Svrmtor ( ‘hnroh’.< \’lult.1nat1onal Corponmons buboolnnnttee, Senator 
(‘»hnr<-.h Sfllfli 

Now. following rho <~loetion, and up to the iimethat the (longress of Chile cast 
its vote in:=+a.lling Allvndt‘ as the new Prosldent, dld the CIA atternpt 1n any vmy 
to influence that vnfr-? 

Yo'n asked, “VVhi(:h vote?” 
“.‘?enat.or ( lmrnon. ‘The vote of the Congress.’ ” 
You fl‘flsW(‘l‘f¥fl, “No ant” 

_ _ A few pzxges later, in the some t1'z1.11s<-,1-1pt, the same enb](~<;t recurs. 
Su‘na.t»or (7hn'reh aelzerl you: 

hid ‘rho 40 (fnnnniifoo approve the commi(n\ent of funds for use in Chile for 
ihe purpose of infinenr-ing the outcome of the Chilean Pr(-sidential election of 
>14-pfe1nl><>r 4, 1970? 
You say, “VVl\i<'h funds are these?” 
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“Senator CHURCH. ‘Any funds.’ ” 
You say: 
Well, the 40 Committee I know approved some funds for activities in Chile 

but that they were directed against the influence of the election, put that way, is 
not my recollection of it. 

“Senator CHURCH. ‘iVhat were the funds used for?’ ” 

You say, “I frankly don’t remeniloer very precisely any more.” 
Then later you said: 
. . . there seems to be a. feeling that the Agency put money into the political 

process, in other words, to back other, the other candidates in this election to 
defeat Allende, and this is about the only way I know that you influence elections. 
Maybe there are other ways, but I simply wanted to clear up the point that we 
did not back Alessandri, I forget the name of the other fellow, Tomie. We put no 
money in their campaign whatever and this has been haunting me that there seems 
to be a sensation that in saying we had not done this, that I have not been leveling. 
I mean We did not do it. 

That is all I care to read. I thought I would do that in order that 
we could get started. 

l\/lay I call on Senator Symington, 
Senator SYMINGTON. Thank you, l\'Ir. Chairman. I have no ques- 

tions at this time.
' 

The CHAIRMAN. Then I will swing to Senator Case. 

IMPRESSION VVE WERE NOT DOING ANYTHING TO INFLUENCE CHILEAN 
POLITICS 

Senator CASE..l\/II‘._Cll£tll'lI1tlll, Mr. Ambassador, briefly, to follow up 
your lead on Chile. I must confess I ain not now tryinv to put your 
statements against other people’s statements made at diafierent times, 
but the general li’Y1p]".(‘-.‘~‘S10Ii\W*C got both in your confirmation hearing 
and in the Multinational bubeonimittee hearing, and not only from 

V_ ‘I, '_ 
I 

‘ 

. . . 
I,

2 

iviliiiiil’ lliiliélififiiQ"§lZ.ih$i§Jl§Q§§“n’$‘§'°t‘l§L‘?giJ”i‘§§i'§§"”t§et‘§lii“§il‘§{$i.i 

have known this as a matter of general knowledge. 
IIow come we keep gettine this impression in the public record‘? I 

wish you would try and help. 

MR. HELM’S FEBRUARY 1, 1973, TESTIMONY CONCERNING CHILE 

Mr. IIELMS. I would like to go back just a moment, because Senator 
Church has eoine back, to make it a little bit easier. 
May I deal first with the testimony when I was up for confirmation,- 

which was on I*‘ebruary 7, I believe, in this printed record? 
When Senator Syniington asked me that question, or those two 

questions, I really thought that he and I were tracking, that he re— 
called that in 1964, at the request ol the White House, the CIA had 
backed [deleted] in the election of 1964. There were two other candi- 
dates I believe at that time. 
One of them was [deleted] and the other—l\/Ir. IIolt has helped me 

in my meinory‘a gentleman named [deleted]. When Senator Symington asked ine this question, I thought that 
he was anxious to find out whether or not we had put money into 
Alessandri to make campaigns against Allende; in other Words, the 
political opponents of President Allende, and we had not-. 

40-<ses~75-A--2 
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Ile also asked me a question there, and I thought that when I answered this, perhaps I should have answered it in a much more extensive way. May I say, right here and now, that I think I made one mistake in that testimony, maybe it is a serious mistake, but I should have probably asked either to go off the record or to have asked to discuss this matter in some other forum, because you will recall at that time Allende’s government was in power in Chile and we did not need any more diplomatic incidents or any more dif- liculties than the United. States and Chile already were having by 1973 when I testified. 
As far as the earlier statement is concerned, whether the agency tried to overthrow the Government of Chile, I answered “No.” I believe that is true. If it has been alleged differently by someone else, l would appreciate having it. 
ll know that the Nixon administration. wanted it overthrown but there was no wav to do it that anybody knew of and any probes that were made in Chile to ascertain whether there was any force there that was likely to bring this about produced no‘ evidence that there was any such force. 
The Agency, therefore, never tried. I believe that is true. lly the testimony I wish you gentlemen would help me because I have a sensation here sometimes I am walking onto a bog, that maybe somebody has come up and said something else, which makes it secm as through I am not being forthright. Now the money, as I understand it, that went into the Chile op- eration. went into civic action groups, su porting newspapers, radios, and so forth, in order to keep alive the [delhted] and the sort of Nation- 

alist side of the Chilean spectrum, social spectrum. I did not realize that went into political parties, I did not think that it had, at least 
it was 1ny understanding at the time. If somebody has said something 
else, I am prepared to stand corrected. 

I. want to he very responsive to Senator Case because I do not want there to be any question here any longer. 
IMPORTANCE OF CO]Vll\/fI',1"’l"EE’S GOOD OPINION 

May I just disgress to say that the good opinion of this committee is very important to me, it always had been when I was Director and it 
is important to me this day. 

I have been in the Government for 32 years. When you have been in Government that long, you get a pension when you are finished, and the only thine: you have left is your reputation. If I do not have my reputation left when I leave the Government, I have lost 32 years 
eIl'ect-ively and I really am not a bit interested in seeing that happen. So if the committee or Senator Case feels that you were deliberately misled here, I can only plead that I had no intention of lying, I had no intention of deliberately misleading this committee, and it is altogether possible that, as 1 was answering these questions, I was assuming a fund of knowledge on the part of you gentlemen whicl1 possibly you did not have. 
Senator CAsn. "You must never assume that. 
Really, that sounds a little bit like saying that we never asked the right questions. 
Mr. HELMs. I am up against that problem. 
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Senator CAsE. You are. 
Mr. HELMS. It seems to me something Senator Fulbright once said 

to me, and I can only say that when it comes to here today, I will 
answer any possible questions in the Department that you want. If I 

have been guilty in the past of not having gone the whole way, all 

right, but at least————
‘ 

Senator CAsE. Since Chile is Senator Chureh’s particular concern, I 

would like, Mr. Chairman, to yield to him. 
The CHAIRMAN. Yes. 

eoMM1TrEE’s PURPOSE 

Let me interject right here, Mr. Helms, that I do not want you to 
feel that this committee is trying to get you or trying to embarrass you 
or anything like that. I Want to say that I have known you throughout 
the years. I knew you when you were head of CIA; ‘I never had any 
dealings With you, I knew you. I respected your leadership, and I alr 
Ways felt that you tried to do a good job. 
You have read all of these statements in the press? . 

Mr. HELMS. Yes, sir. . 

The CHAIRMAN. I felt, and I am sure the members of this committee 
felt, that so far as covert actions in foreign countries were concerned, 
we more or less had an obligation to cheek into it. That is all We are 
trying to do. It is not to prosecute or persecute you. 
Of course, you have had a long distinguished service in the Govern- 

ment and I think I can assure you that everyone on this committee 
Wants to see you reach that time of retirement With your honor, and 
your reputation, intact and your head high. 
Mr. HELMs. Thank you, sir. 
Senator SYMINGTQN. As long as my name has been mentioned in the 

testimony, may I make a short statement? 
The CHAIRMAN. Yes, sir. 

SUBJECT OF SENATOR SYMING'I.‘ON’S FEBRUARY 7, 1973, QUESTIONING 

Senator SYMINGTON. When I was asking the question, I was not 
thinking about 1964 or any previous situation. That does not surprise 
me because I knew little about the CIA. » 

When I asked the question I was thinking of the Allende govern- 
ment, not of something that happened 6, 7, or 8 years ago. 

I had been approached by people before about copper interests in 
Chile, but had not the faintest idea I was asking whether money had 
been given to Chile many years before. 

Interest had to do primarily with the copper setup, so I fully 

sympathize with the Witness when he says he thought my questioning 
had to do with what We had done to the Allende government in effort 
to bring it down. 
The CHAIRMAN. Senator Church? 
Senator CHURCH. Thank you, Mr. Chairman. 

HARRINGTON LE'I‘TER,S ALLEGATIONS CONCERNING CIA ACTIVITY 

What I would like to do, Mr. Ambassador, is to set outrfirst of all, 
so that there are no traps or blind alleys in this, what We now have 
heard about the CIA activity in Chile, and I would like to refer to 
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the letter that the press got: hold of, the Harrington letter. It was first revealed in “'|‘he New York 'l‘imes,” I think. 
Since that time, We have checked the allegations in this letter 

agrainst testimon_v that Mr. (lolhy suhsequently gave, that is, sub- sequent to your testimony. 
l\-lr. llEL\1s. Yes, sir. 
Senator (‘uUnon. And, insofar as I can tell in making the oom- parison, although the (lolhy testimony was not as specific in all partieula1's as the allegations in the letter, the Colby testimony sub.stantia||y confirmed these allegations. That is my impression of the (folhy testimony. 
ln general, the letter alleges that the Nixon administration author- 

ixeri more than $8 million for covert activities by the CIA in Chile lietween 1970 and 10731. The purpose of t.l1ese covert activities Was 
saiil to he an efl"ort to make it impossible for President Salvador Allende Gossens to govern; and second, that all of these activities were speeitieally authorized hy the Forty (Jommittee, chaired by h'eereta.r_v of State Kissinger, which authorizes such clandestine 
rurtivities. 

Again, according to the letter, the ,<_>;oal of those activities was to 
tlt-stal)ili7.e, wliieli is the term that the letter uses, the Allende govern- ment; and further‘ it was considered a test of using heavy eash pay- ments to hring down the government, viewed as antagonistic to the United States. 

.\‘pet~.iIieally, the forty Committee, chaired by Kissinger, is charged with having authorized the following (TIA activities and expenditures. 
l<'irst. ln 1969, $500,000 was expended to fund individuals who 4-ould he nurtured to keep the anti-Allende forces aetive and intact. Second. l)uring the 1970 election, $500,000 Was given to opposition 

pzarly personnel, and, third, that after the September 4, 1970 popular 
<\lvel.ion. $350,000 was authorized to bribe the (lhilean (longress as 
part. of a scheme to overturn the results of the election in which 
:\llenrle 9;a.ine<l a plurality, although that plan Was later evaluated as 
u!|\V0l'l{nl)le. 

'l‘here are some other specifies. Let’s take these first in order. 
USE OF FUNDS AUTHORIZET) IN 1969 A ND 1970 

iioingz hack to your testimony on February 7, 1973, when Senator 
“(,8/'n1ir1gton asked, “l)i(l you have any money passed to the opponents 
of Allerule?” your answer was, “No, sir.” 

Now, first of all, were these stuns that I have referred to authorized 
Ht i969 for use prior to the election and during: the election of 1970? What Were tlwy used for and how can these nltarges in the letter he 
re1'm|t‘.iletl with your answer to the question that Senator Symingjton put to you? 
Ambassador HEm:s. T understood Senator Symingtou to have asked me it W(‘ had given money to hlr. Allenrle’s opponents, which were 

two, a. man named /\lessandri and a man named ’l‘omie. 
Senator Motlmz. You mean his actual opponents, not those opposing him? 
Ambassador HEr,\=s. T understood the question to mean that because 

in a previous election I had in mind we had actually given the money 
In the oantlirlates. 
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Senator IVICGEE. Senator Church; if you will yield on that, that 
seems to me an area where everybody has gotten off on a separate 
track. 
Ambassador IIELMS. I obviously did. 
Senator CHURCH. To confirm what did in fact happen, going back to 

the specifies, in 1969, was $500,000 expended to fund individuals who 
could be nurtured to keep anti-Allende forces active and intact? 

Could you tell us what the money was used for~——whether this 
characterization is a fair one? 
Ambassador Hum-1s. I cannot, I am sorry; at this late date, I don’t 

recall any more; and I didn’t realize that this testimony was going to 
be before us today, so I have not reviewed it before. I am hearing it 
now for the first time, and I am not going to be in the position of mis- 
leading you; and whatever the Agency records show as against maybe 
Congressman Harrington’s record, I am quite prepared to accept, and 
they can be put in the record at this time. 
Senator CHURCH. May I ask during the 1970 election, maybe part oi’ 

this you can recall———- - 

Ambassador IIELMS. I will do my best. 
Senator Carmen [continuing]. During the 1970 election, the charge 

is made that $500,000 was given to opposition party personnel. Now, 
We have not been told that it was given directly to Alessandri or to the 
other opponent.

g 

Ambassador IIELMS. Senator Church, my recollection," and that is 
only to the best of my recollection, I didn’t think this was being given 
to political parties, I thought it was being Given to civic action groups. 
That was my recollection at th.at time. Wzhether these civic action or 
social groups might, by perfectly normal extrapolations, be tied to 
certain political parties, it may well be, but it was not my impression 
at the time that these were actually going into people in the political 
apparatus, as We would have it in this country in the ~.I)6fl'10(1I':Ltl() or 
Republican Parties. 

ALLEGED PLAN TO BRIBE CHILEAN CONGRESS 
Senator CHURCH. The third of these charges is that after the 

September 4, 1970, popular election, $350,000 was authorized to bribe 
the Chilean Congress, as part of a scheme to overturn the result of the 
election in which Allende gained a plurality, although that plan was 
later evaluated as unworkable. 
Now, what do you know about that proposition? 
Ambassador HELMS. Well, as I say again, my recollection is not very 

clear. I know that there was a lot of planning going on about various 
ways, if possible, to upset the result; in other words, to have a vote in 
the Assembly when it came down to the two candidates that had won, 
that would be against Allende, that there was planning and work and 
thought given to how one might upset that, I think there is no doubt. 

Senator CHURCH. Do you recall whether or not that planning was 
set aside, whether a finding was made that such plans were unworkable? 
Ambassador IIELMs. .I think so. ‘ 

Senator CHURCH. Did it go beyond the planning stage? 
Ambassador Hnmls. I think so, because as I think back to that 

period, there was obviously a lot of pressure from the Administra1.ion 
to see if something could be done about this, but I believe when it 
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was examined, it was found it was quite unworkable, Allende had 
this all wrapped up, it was put in the bag, and there was nothing 
lllmt was going to change it. 

t~%ena.tor Unuacri. Do you recall at this time whether or not any 
bribes were atlvniptecl? 
Ambassador lIr.i.Ms. That I do not remember. 
i\/lay I say, Senator, I am not trying to mislead you. Ii/Iaybe there 

Were. 
Senator Cannon. I understand. I accept the fact that these details 

are diflicult to remember. 

()B’]‘AI,NING I!\IF()RMA‘I‘ION CONCERNING HARRINGTON CHARGES FROD/I 
CIA. SUGGESTED 

Ambassador liiELMS. May I. say, sir, in an effort to put my memory 
in perspective at this particular time, there were a lot of other things 
going: on, and l was not as intimately involved in these things as 
pcrlmps l might have been at any time in history, but I would like 
to invite you, because I realize the Foreign Relations Committee is 
going to have a key role now in all of these covert actions, to actually 
get somebody to come up here with the files and tell you very specifi- 
cally what happened rather than what Congressman Harrington 
thinks happened. 

Senator (lnunon. I was just about to make this proposal to the 
chairman, that following our hearing here, Mr. Chairman, we do 
obtain for our own record the full information from the CIA with 
respect to the particulars of these charges, so that We have directly 
from the Agency all of the facts concerning the charges, as I recognize 
you may not be able to recall particulars. 

Senator IIUMPHREY. You want all of the covert activities against 
all countries? 
Senator (lunar-H. No. 
Senator Ilmwrimnr. Let me make it clear We are speaking now only 

with regard to the letter and the specific charges that have been made, 
a letter that was made public and became really the cause of this 
hearing; today. 

'l.‘he reason I bring this up is that we do have general authority 
over covert activities. 

Senator (Janeen. Yes. 

POLICY QUESTION CONCERNING GBTAINING (ETA INFORMATION 
h‘onator Humrrmnv. I have very mixed feelings about this. I just 

put a note down here, “Do We want the CIA to tell us What they have 
heen doing; in some other countries?” because I think some of these 
things are a good deal cheaper than the Bay oi’ Pi s. There are so 
many countries in which these covert activities taI<e place that I 
think there is a real general policy question Whether we ought to have 
them or not. If We do, how much do we Want to know about them, 
and whom are we going to trust with the information‘? 

I‘ went over to the State Department Saturday and sat down with 
only the Secretary of State, and I saw it all in the paper the next 
morning. There is no way you can talk to anybody about anything 
that they won’t report it, except erhaps that you love your mother. 
The CHAIRMAN’. Just the two oi) you talking? 
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Senator HUMPHREY. Just two of us. 
The CHAIRMAN. Which one of you leaked it? 
Senator HUMPHREY. I do not know which one, but I am telling yon 

what happened. The memorandum to a lady who had set up the meet- 
ing had been given to the New York Times. On the day after I left, the 
New York Times editor called me up and said he wanted to read me a 

memorandum which precipitated my meeting over there, about which 
I knew nothing. I did not even know there was a memo. 

I get back again, to what is happening in Chile. I have to go now.
I 

am trying to get jobs for 400 people in Minnesota today. That is a 

great deal more important to me right now than Chile. 
T_Senator Scorn". You better take that back unless you want it 

in the 

lmes. 
Senator IIUMPHREY. I will leave it. I hope it gets printed because I 

have two towns out home, one with 300 people laid off and one 
with 

270.b'I‘hat is 570 people with no jobs this morning, and I 
am really in 

trou e. 
Let me say that I do think that we have a problem here. I am 

interested in getting this Chile question cleared up, but I would 
be 

interested to find out what we have done in other coun.tries. 
I have to say these things because to me I think there is a real policy 

question here of how far we go and what we do in terms of record. 
Senator CHURCH. I agree that is one policy question we have to 

resolve in light of the provisions of the new law. 
If it is reassuring at all, I had lunch privately with the Secretary 

yesterday. 
Senator HUMPHREY. I saw you go out. 
Senator CHURCH. So far I have not seen anything in the New York 

Times about it. [Laughter.] 
Senator HUMPHREY. But I do think, if I may say, that we are 

fastened on the Chile question because it got to be a part of the 
general 

testimony but, interestingly enough to me, while we are concerned about 
Chile, and I am, I have yet to hear anybody really examining 

what we 
did in other places. And do not think we did not do a lot. 

I am just worried about the trend we are following. 

NEED FOR GUIDELINES IN OBTAINING CIA INFORMATION 

Senator CHURCH. I would hope that if a select committee is chosen 
and approved by the Senate, some guidelines can be developed for 

the 

future with respect to covert operations because there is, I would 
suggest, a difference between an elected government and a 

government 
imposed by force of arms. 

Senator HUMPHREY. Absolutely. 
Senator Seo'r'r. And a difference between invasion, too, and action 

short of invasion. 
Senator CHURCH. There are all kinds of differences, but this makes 

the need for some guidelines all the more important. 
May I get back to the question of Chile? 

NOT DIFFERENTIATING BETWEEN EVENTS QUESTIONED 

Senator MCGEE. May I inject one thought. These things most of 
us went through here, and_ the testimony that was presented, 

really 

were triggered by two thmgs: Senator Church’s very telling ITT 
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hearings and the disclosures whit-l1 hegan to unfold, and, secondly, the overtlirow of the Allende government, the milit<a1'y coup, in hlepteinher 1973. 
’l‘hings, which happened at quite different times historically, often get mergecl. As l read the testimony’ again, quest-ions that were pro- voked h_v events of an earlier time led t.o answers that were then directed at the coup which had just oraeurred. l generallv feel now, more so than before as l reread this, that is where the double tracking: occurred . 

When the Western Heimispliere Sulieommit.-tee had the (l-IA, Ariilmssarlor Davis, l\/Ir. Kuhis:-.h and the Secretary of State here, we earm~. hack to this again and a_g'ain, '.l‘he_v laid out very candidly for us in most inst.an(\es what had transpired in the election of 1964' and how mueh it must have been toned down by 1970, even though there was still p:n't.icipat.ion. But hy the time of the coup, which is what hrnught all of this to a very emotional head, there had been nothing in Harrington’s letter or letters, or his memo or in the subse- quent memos, that contradicted the (‘olhy a.ssessment- given before our suheornmitfr-c after the coup, in November of 1973, namely: The (?lA was not involved in any direet way with the coup; they had been ivarned that it was coming", once a week for several months. There was money being circulated hut not in the dimension as before, because after the l'l"l‘ hearings ever_\/‘liody learned a lot of lessons. The commitment: was on a very modest scale, which was to keep opposi- tion Voices alive through newspapers or radio stations or individuals who were doing; this sort of thing. But at no time was money given to the truckers’ st.ril<e.. No money was given to any group or encourage ment to any group to overthrow the ;;'overnment. It was all pitched toward the H376 election. 
'l‘ha t is quite a difi'erent policy goal than triggering the defeat of Allende, or even the bribing question at the time that Allende and his opponent were to he voted on. by the congress, which is very serious. Tl1a.t is why l think in hindsight it is awfully important, for ine at least, to sort out W hich were the disastrous things that were undertaken ea.rlier from which, hopefully, all have learned. Tliose ought to he included in the ultimate guidelines as w:1_\s not to do it, but We have ween guilty of not difi'erentia,t.ingj hetiveen the events and kind of ;w-neralizing on them, particularly Clf)ltQjl‘E‘,i<..<ITlfi\I1 H arringgton. 

€‘U\l\tl'l"l‘EF1 KNOYVLEDGE OF ("YUVERT AFYTTVITY 
The tlnuinraiv. May l interjeet, at thought at this point? 
l at-_"x'ee with wlnat Senator McGee has said and I have said time and again that we ought to estahlish guidelines. I think We must be very s-areful to avoid the. idea. that covert activity in foreign countries is »-onlething totallv unknown to us. Wt! have known of it. >‘enator 1\’l(7GFTT- Or nnwa;rrant.ed. 
’l‘he (‘nAm.\|A,\'. VVc have been told about it from time to time. l believe we recognize the ileeessity still of having covert actions in foreign eountries, hut 1 think Senator McGee touches it properly when he says there ought to he guidelines. VVe ought not to run wild with them, hut, nevertheless, l do not think we ean just shake ourheads and say, “'l‘he ver_v idea, of covert action in that country.” S1-nator(§lmar'H. l appreciate what you have said, and of course, we have known in the past in a general way of covert arctivities hy the 
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CIA. The Chilean incidcn.t was not the first revelation of this kind 
but we had testimony on it—with apparent discrepancies——and that 
is What I am trying to get at. 

PLAN TO BRIDE CHILEAN CONGRESS 
Now, I just questioned you, to pick up the track again, Mr. Ambas- 

sador, about what happened after the popular election in September 
of 1970, when, according to our information, $350,000 was authorized 
to bribe the Chilean Congress as part of a scheme to overturn the 
results of the election, and it was later judged that such a plan was 
unworkable, and, you have testified that, as I understand your 
answer, that though you can’t recall all of the particulars, that some 
attention was given to such a scheme, at least. 

Isn’t that correct? 
Ambassador HELMS. Yes, sir. 
Senator Crruncn. That being the case, let me refer to a question 

that I asked you on March 6, 1973, during the executive session of the 
lviultinational Corporation, Subcommittee. I asked at that time, I 
quote from the record, “Now, following the election”-we were 
discussing the Chilean election—“and up to the time that the Congress 
of Chile cast its vote installing Allende as the new President, did the 
CIA attempt in any way to influence that vote?” 
And you responded “VVhich vote?” And I said “the vote of the 

Congress/’oAnd you said, “No, sir.” Now do you see any discrepancy in your answer to my question 
at that time with what you have just told us? ‘- 

Ambassador Hnnms. Sir, I think that what is involved here is this. 
That as best I recall it thought was given to trying to upset this 
election but there was no way found to do it. In other words, when 
the situation was calculated and observed it was found that this was 
in the bag, that the money would certainly not get the votes neces- 
sary to overturn the election. 

I realize, sir, even in light of that that my answer was narrow, but 
I would like to say something here. 

I didn’t come into the Multinational Committee hearing to mislead 
you, but I have had as Director, or did have as Director in 6% years 
a lot of problems, and one ol’ the principal problems was who in the 
Congress was really to divulge all of the details of covert operations 
to, and I must say this has given me a great deal of difiiculty over the 
years and I just want to say once a real oversight committee is set 
up in the Congress it will make a great difference to any future 
Director because many times I have wanted to be able to go to 
somebody and say What do you think. 

Senator Cannon. I can appreciate that. 
Ambassador Hnmvrs. I must say this was very diflicult for me. 
Senator CHURCH. I can appreciate that. That has been. an ambiguity 

which must have been diflicult for every CIA Director. 
Ambassador HELMS. It has been. 
Senator CHURCH. And an ambiguity that should be cleared up. 
Ambassador HELMs. If I was less than forth coming it wasn’t 

because I was being bloody minded, it was simply because I was 
trying to stay within what I thought was the congressional guidelines. 

Senator CHURCH. I see. 
46—365~—75—-3 
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'PllHSIRILT'I‘Y HF‘ OFKLTGATION ‘TO MISTIEAD CONGRFISSIONAII COTVM/fI’T"I‘FES 

;'w‘emitor Mo(}ovERN. Mr. Helms, one thing that I think bears on 
this whole subject, including the line of questioning that Senator 
Church has developed, is something that has bothered me. Some years 
ago, an administration official was quoted publicly as saying he 
thought there are times when Government officials had a patriotic 
obligation to lie.

' 

:%eou.tor SvwNe'roN. I think Sylvester was his name. 
riunator ( la I thought it was Allen Dulles. 
fienator l\'I1",(i0VERN. l\/Iaybc they both did. 
Fienator (YA We are not joking at all and I am not saying that 

these people ¢Ion’t have the most honorable intentions in everything 
l;lmy do, including lying. 

L\‘en:x.tor l\'loGovF.RN. VVhat I wanted to ask Ambassador Helms is 
this-: Is it possihle that a person, either the Director of CIA or someone 
high in the Agency, would feel that he had. either a right, maybe an 
obligation, on certain occasions, to mislead congressional conimittees? 

ls there a rationalization that you might go thr0ugh—-“VVell, with 
the national interest in mind I am going to deliberately give a mis- 
leading answer on this, not because I want to be a liar but because I 
am concerned uhout the security of the country and, therefore, I am 
not going to give a truthful answer?’ ’ 

;‘i!IFl7fi,.\‘H2l.(lOY‘ Hnmis. Well, Senator McGovern, I could understand 
sonu-.thin_g like that going through any Director’s mind. I would like 
to say the way I guided myself during the 6% years I was Director, 
ll made up my mind that I wasn’t going to lie to any congressional 
committees, that l was going to be as forthcoming as I thought I 
couid under the circurnstances existing at the hearing, whether I 
was before an oversight committee or someplace else, and I must 
say l always had, the alternative of going to the Senator privately and 
say please will you pull back on that, we are getting into a very 
sensitive area, and I realize against that background that these 
rlism-epancies or misinterpretations and so forth, maybe What I 
should have done at the time was to go to Senator Church’s office 
and sit down with him and go over these things in a much more 
extensive way simply so he would know where the pitfalls were. But 
at that time the Allende government was still in power. I felt obliged 
to keep some of this stufi’, in other words, not volunteer a good deal of 
information henmise my oversight committee wanted to hear it. I 
would have volunteered it, but my understanding had been that that 
was where I was going to give all of the covert information. ] don’t 
want to seek refuge and say I lied in the national security interest. 
I didn’t run into any situation where I thought that was required. 

COVER STORY FOR CIA COVERT OPERATION 
Senator (lHITRi"H. I don’t know whether there is any basis of truth 

in it or not, but l have heard, when a covert operation is launched 
by the (TIA, that. as a part of the planning for the execution of the 
operation. a cover story is agreed upon to be used in connection with 
any questions that might arise, and that the cover story is to apply 
wherever necessary, including its use in connection with questions 
that may be raised by congressional committees. 

Approved for Release: 2021/04/06 C02376847



Approved for Release: 2021/04/06 C02376847 
15 

Is there any truth to that? 
Ambassador HELMS. Well, not that I am aware of, sir, particularly 

with respect to congressional committees. Obviously a cover story, 
there is the press to take care of, public inquiries in foreign countries 
and so forth, but I don’t recall any time my coming to a congressional 
committee and giving a cover story and hiding what was behind it. 
If anybody knows of one I would be glad to have them help me with 
my memory. I don’t recall any because this was not my intention. 

ALLEGED CIA SPYING ON CONGRESSMEN 
One of the allegations here recently has been that the CIA spied on 

“Congressmen. Nothing could be farther from the truth. I think even 
if my mind is limited, when I came to be Director after all these years 
in Government it would have occurred to me that the last thing in 
the world that any agency would need, let alone the CIA, was to 
lkeep files on, keep dossiers on or surveil Congressmen. They are 
duly elected representatives of the U.S. public, there is no reason to 
do it. It was not the CIA function in any event, and I promise you 
that as far as I was aware none were ever kept and I never permitted 
anybody to raise a finger. 

ALLEGED SURVEILLANCE OF SENATOR GOLDWATER’S CAMPAIGN 

There is an allegation that has been made that Senator Goldwater's 
campaign, I think it was in 1964, was surveilled by the CIA. I simply 
-do not believe it. I simply do not believe it. I would want the witness 
to come and sit right opposite me and tell me the recise occasions 
and dates and so forth of any such event, because if I had ever heard 
of such a thing I wouldn’t have permitted it for a minute. 

I think you have to have a very limited intelligence to think there 
was anything to be gained by that kind of activity. I hope I am not 
that limited. 

A

- 

POSSIBILITY OF CIA,S BEING TURNED TO AFTER MR- HELMS LEFT 

Senator MQGEE. Would it be conceivable that Ehrlichman or 
Haldeman turned to the CIA after you left, because they couldn’t 
get any cooperation from the FBI. Isn’t that one of the stories they 
are telling us now‘? Is it conceivable that that could happen, but not 
in your day? 

Ambassador I~IELMs. Well, even in my day when this constantly 
came up I want to say, sir, I resisted, simply didn’t comply. There 
are agencies which I will if you like, cover them in a minute, maybe 
there are semantical differences, but I would like to explain a little 
bit what this turmoil is all about because I think we have got a ques- 
tion here of the definition of terms what people are talking about.

I MR. I-IELMS TESTIMONY OF FEBRUARY 7, 1973 

_ 
Ever since February 7 there has been hanging in the record the 

intimation that I didn’t tell the truth to Senator Case. When I came 
back on May 21 I thought I was going to get that cleared up. I have 
just read the record and it ran out at the end, for some reason we 
didn’t get back on the thing. I don’t know whether Senator Case

P 
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thinks I misled him intentionally and has thought that for 2 years or not. 1 h.ope not. I hope he knows me better than that. But in any event I will be glad to discuss it with you. Senator CASE. Mr. Chairman, I would like it very much. What I said before in the general colloqu about this Agency and about covert operations and standards and’ honesty, I believe is this: I don’t know how you can have a covertl operation that is not covert, and people who go into it, people obviously with the greatest distinction, you and Allen and others, take this on as part of the res onsibility that you have. and I acce it that. When you say that you lies or didn't tell the truth--~I have iorgotten exactly what the words were——I meant that in accordance with ordinary standards, ou were not as forthcoming as it seems to me ordinary people would think they should be. 1 do feel that that is true. 
AUGUST 5, 1970, HUSTON MEMORANDUM ‘PO HALDEMAN 

p 

In connection. with this business of the Intera ency Committee on Intelligence and the Huston proposal, with which I am sure you are very familiar, Hoover resisted the suggestion that was made at the end of that report, saying the FBI is opposed to the creation of a permanent committee for the purpose of providing evaluations of domestic inrtelligence but that the FBI would approve providing peri- odic domestic intelligence estimates. 
Later on Huston adverted to this matter and in a memorandum, for example, objected to accepting Hoover’s mandate. He said, “All of us are going to look damn silly” in the minds of several people, including Helm s——you are mentioned here exactly——if we lie down and let Hoover in eitect run over us in this matter. Ambassador l-IELMS. Sir, excuse me——-— 
Seuator (Lisa. These are his exact words: 
If he gets his wav, it is going to look like he is more powerful than the President. He had his say in the footnotes and RN decided against him. 'l‘ha.t should close the matter and T can’ t understand why the AG is a party in reopening it. All or‘ us are going to look damn silly in the eyes of Helms, Gayler, Bennett and the military chiefs if Hoover can unilaterally reverse a Presidential decision based on :1. report that many people worked their asses off to prepare and which, on the merits, was a first-rate objective job. 

This is a memorandum which Huston gave to Haldeman on August 5, 1970. 
Ambassador H um/is. What are you reading from, I am sorry? Senator (Lise. This is part of the record of the Senate Watergate Committee. 
Ambassador Hnmrs. I see. 
St-.ua.tor (llssm. This kind of thing indicating that CIA was involved with the preparation of this report and these proposals which are contained in it, to which, for whatever reasons, Edgar Hoover objected. 

JULY 1970, HUSTON MEMORANDUM TO HALDEMAN 
Then there is a comment that came to my attention recently through an article by Walter Pincus in the New Republic, too, a statement by Huston in a memorandum in July 197_O, to Haldeman, 

saying, a “working group of the top domestic intelligence ofiicials of 
the FBI, CIA, DIA, NSA, and each of the military services, met 
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regularly throughout June to discuss the problems outlined by the 
President, and to draft the attached report. The discussions were 
frank and the quality of work first rate.” 
That was the first paragraph of the first section called “Back- 

ground.” The second section is called, “Mr. Hoover,” and it goes on, 
this way: “I went into this exercise fearful CIA would refuse to 
cooperate. In fact Dick I-Ielms—-Director of Central Intell1gcnce— 
was most cooperative and helpful, and the only stumbling block was 
Mr. Hoover.” _ 

IMR. HELM,S FEBRUARY 7, 1973, TESTIMONY CONCERNING ANTIWAR 
MOVEMENT 

There are a couple of other things, but this I put against the_ ques- 
tions and answers We had in our confirmation hearing, I guess it was 
on the 7th of February 1973, 1n which I said to you: 

It has been called to my attention that in 1969 or 1970 the White House asked 
that all intelligence agencies join in the effort to learn as much as they could about 
the antiwar movement and during this period U.S. Army Intelligence became 
involved and kept files on U.S. citizens. Do you know anything about any activity 
on the part of CIA in that connection? Was it asked to be involved? 
You are recorded as replying: 
I don’t recall whether we were asked, but We were not involved because it 

seems to me that was a clear violation of what our charter was. ' 

I said: 
What do you do in a case like that? 
You answered: 
I would simple go to explain to the President this didn’t seem to me to be 

advisable. 
I commented: - 

That would end it? 
And you said: 
\Ve1l, I think so, normally. 
I said: 
OK. 
I was turned off on inquiring further about the activity of the CIA. 

It does seem to me when you were involved in preparation of a report 
and plans, with action suggested, that your answer to me was dis- 
ingenuous at least. 
Ambassador HELMs. May I reply? 
Senator CAsE. I wish you would. Really again there is no malice at 

all in this. 
Senator Soorfir. May I make a request that Mr. Helms be allowed 

to reply without a spate of interruption. In all fairness to him, I 
want him to have an opportunity to answer. 

Senator CASE. I agree with you fully. 
Senator Soo'r'r. I have not said anything yet, but I do Want answers 

as well as questions. 
Mr. HELMS. When I answered your question, I want to point out 

first, Senator Case, something else, if I may, and I am going to get 
to this, but I want to tell you that I have gone through my thoughts 
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about this colloquy because, on the 10th of July 1973, there ap- 
peared an article in the Washington Post. This was before the tran- 
script of the February 7 hearing had been declassified and made public. 
I believe it was made public, it says here, March 5, 1974. 

Senator Mc(}EE. This is July you are talking about, 1973? 
Mr. ]lF.LMs. This is July 1973. 
‘l‘here was an article in the Washington Post in which a quotation is 

taken from my testimony, leaving out entirely the sentence “and 
aboutrthis time Army Intelligence became involved and kept files 
on U.S. citizens.” 

In other words, when this item in the testimony was leaked to the 
newspapers that was left out, but the rest of it was left in so that it 
looked though I was answering the first part of the question, not 
the second part of the question. N ow l_ distinctly remember when I was asked that that I Wanted 
very much to clear up any impression in your mind that we had done 
like Army Intelligence, that I was addressing myself to the part of the 
question where you said, “And during this period U.S. Army In- 
telligence was involved and kept files on U.S. citizens.” I wanted to 
correct any impression you might have had that the CIA was doing 
the same thing. 
And believe me, the first part of the question had simply gone out of my mind and in my desire to set your mind straight on something 

which I thought was very explosive indeed, that we go out and take 
photographs of war protestors, dissidents, and things of that kind be- 
cause we had not done so. 

IIUSTON OPERATION 
Now, may I say that when you said it was called to my attention in 

1969 or 1970 the White House asked the intelligence agencies be joined, 
I never replied to that, I have to admit to you right now. 

Sir, when I testified to this in 1973, I had totally forgotten about the 
Huston business. That was a very short episode. There was indeed a 
report written. It was aborted; it was not approved. We went back to 
doing business as we had always done before and it was not until 
Senator Symington later on in the Watergate hearings dug up the 
whole Huston thing this all came back in my memory. 

I am being as honest as I know how; I simply did not remember it. 
But, Senator Case, would it have been too much to ask of you if you 
had in mind the Huston report you might have mentioned to me at that 
time that, “You had not been responsive to the first part of my ques- 
tion. What is this Huston report?” 

Senator CASE. I am very happy to answer you, and you are entitled 
to an answer. 

I knew nothing about the fact. I was relying upon something that 
had been alleged, and I was trying to give you a chance to reply. 
What never occurred to me was that you were answering a part of the 
question, and rather a small part, rather than tho Whole general ques- 
tion, that you were not forthcoming That is what bothered me. M r. Harms. You see, sir, may I say there are certain things that the 
Dircctor of CIA gets pretty sensitive about; and one of the things is 
that he spies on Americans. VVhen this came into your question, I 
totally focused on that because it seemed to me that was very impor- 
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tant, and I did not reply about the Huston thing at the time, I promise 
on my oath. 

Senator CAsE. I accept your statement and all I can say-—— 
Mr. HELMS. I would like to go back to the Huston report because I 

would like to go a little farther on that. _ _ _ 

The whole Huston operation started one morning in the VVhite 
House when President Nixon called a meeting, and he had at the meet- 
ing Mr. Hoffer, General Bennett, Admiral Gayler, myself, and I am 
not sure who the aides were, but I guess Mr. Huston was there as well. 

I know a photograph. was taken that morning. _ 

The burden of that meeting, as best I recall it, was an injunction from 
the President to Mr. Hoover to organize a committee of the people 
there present and to examine the possibilities of getting increased 
coverage on Weathermen, Black Panthers; in other Word.s, groups that 
Were causing trouble and difficulties in the United States, protests of 
one sbrt or another. 

I attended the meetings under Mr. Hoover’s jurisdiction which led 
up to the writing of the report which was then submitted., with all of 
the signatures on it. 

I want to assure you gentlemen that at no time in any of those 
meetings did I undertake on behalf of the Agency to do anything 
other than increase our activities in the forei field in an effort to 
see whether there were Communists, Chinese, alussians, Algerians, or 
anybody else related to these dissident movements. 

did not agree, and regardless of whether Mr. Huston said I was 
cooperative or not, I was cooperative by coming to the meetings and 
making people available to help with the project, but I agreed to 
nothing, as best I recall it, that put me any farther into the domestic 
field than I would have been normally. 

I believe it true also that when Mr. Huston testified before the 
Armed Services Committee, before Senator Symington during the 
Watergate period, that he actually pointed out to the committee at 
the time, I believe the record shows this, that he had been concerned 
about stories in the press that the White House was trying to tie the 
Agency into domestic intelligence work, that in point of fact his 
recommendation with respect to the CIA was simply that they in- 
crease their coverage of foreign activities, and I believe that is in the 
record, Senator Symington, somewhere. 

MR. I-IOOVER’S OBJEOTIONS TO HUSTON PLAN 

Senator SYMINGTQN. At the time Senator Stennis was ill in the 
hospital. I was acting chairman of the Armed Services Committee 
and called up the Central Intelligence Agency, said we wanted all 

pertinent papers. I turned the papers over to the staff of the Armed 
Services Committee and they had a good lawyer, who has since left 
the committee. He came up with a memorandum from Mr. Helms 
which said he——Helms——was astounded or astonished, one of those 
two Words, to find the Attorney General knew nothing about the 
so-called Huston plan. We went to work to find Mr. Huston. 
Wei found him and he talked 

to us. We have his testimony on the 
recor . We have read a lot of criticism of Mr. Hoover, J. Edgar Hoover, 
but never any that exceeded what came from Mr. Huston. At one 
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point Mr. Huston wrote i11 his memorandum, “We have heard Mr. lloover’s objection to this plan and it is a lot of”———-I won’t repeat the expletives. lt gives an idea of the type and character of stuff going around at that time. 
I suggested, he come down and he did. 
\/Ve just had had an unfortunate experience with a magazine article making charges against the CIA which proved false. The man who made the ch a.r,qe-~. was exposed as a fraud. I could not see any reason for pursuing it further. The man was stateless, had no passport. Getting back to Huston, after reading the memorandum which llelms wrote, it became pretty clear in my mind what ha pened, because the big nbjector to the Huston plan was Hoover. He Imew it was a plan that was against the law. When this CIA statute was written, I knew something about it, being on the National Security Council. My friend, Clark Clifiord, wrote it up as Legal Counsel to the President. 
It originally started. in my opinion as an idea of Secretary Forrestal. The first Director of the CIA was a personal friend of the President and mine, Adm. Sidney Souers of St. Louis, Mo. The big problem going in was to overcome Hoove.r’s objections. I believe Mr. Hoover told Mr. l\/Iitchell, “l will not sign this plan unless I have Written instruc- tions from the President.” When Mitchell said to him, “What plan?” the fat was in the fire. 
I would be reasonably confident in my own mind the Attorney General then went to the President and said, “Mr. President, you cannot sign that letter because you are asking the Attorney General, through the Director of the FBI, to break the law.” If you remember, in a speech or statement by President Nixon, he said the Huston plan was put into elferzt for 5 days, then withdrawn at the request of Mr. Hoover. That is on the public record. 

BYPASSING OF MR. HELMR CONCERNING MEXICO 
One other point: In this al'tern0on’s paper, which I happened to see, 

l\/Ir. Colson takes a belt at the CIA. Mr. Colson would not appear the most reliable of all Witnesses. 
What happened was Mr. Helms Was called by Mr. I-Ialdeman and asked to come over to Mr. Ehrlichman’s oflice, and Haldeman said, not to Helms, but to General Walters, “I Want you to go over and see Pat Gray and tell him to call this thing off in Mexico.” The record should show they were bypassing Mr. Helms, hoping to work through General Walters. 
MILITARYJS IN'I‘l*}REST IN ESTIMATING THREAT ‘TO TT.S. SECURITY 
I t is important to know there are persons in the military anxious to get rid of the CIA, people who do not want those outside the Pentagon 

to argue with them about the throat. A General Wrote an article, General Graham, in Which. he said the Pentagon should decide the nature and degree of the threat. That was the net of it. So I called up the then Director of CIA, Secretary 
Schlesinger, and expressed my apprehension. He asked, “Have you read the entire article?” I said “No.” “Well,” he said, “read it, and I don’t think you will feel that Way.” So I read it. 
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Senator Cass. When was this‘? 
Senator SYMINGTON. April 1973. A magazine called “Army.” The 

title Was, “Estimating the Threat, a Soldier’s Job.” 
After I read it I Wrote Secretary Schlesinger and told him I was 

even more apprehensive, stating: “Specifically, where does this leave 
the CIA?” 
The second paragraph of General Graham’s article reads: 
If the military profession loses its role in describing these threats to national 

security it surrenders its influence in decisions about military strategy, military 
force structure in the nature of its own armaments. We have in the past 10 years 
come perilously close to losing this vital role. 
He later sums up-— 
To sum up, I think that the time is ripe for the military profession to reassert its 

traditional role in the function of describing military threats to national security. 
This appeared a direct attack on civilian control. This general later 

became Assistant Director to the Director of the Central Intelligence 
Agency. After Mr. Schlesinger became Secretary of Defense, the same 
general moved back into the Defense Intelligence Agency and he is 
now the head of that agency, where he has more money and more 
influence in my opinion than anybody in the CIA. 
So I think much is at stake here. I have no particular brief for 

Helms. If you are a spy you are a spy, and bound to get into situations 
where you cannot be fully candid about details, when you are told to 
do things some other people might think wrong. But I do question 
whether we want to pass over entirely to the military the decision as 
to What we do or do not need to defend the United States. 

ILLUSTRATION OF DIEGO GARCIA 
An illustration is the upcoming debate on Diego Garcia. 
About 6 years ago the Chief of Naval Operations talked to me about 

using this island as a little communication center. This has now 
developed into plans for a carrier base, with a 12,500-foot airplane 
runway. 

I went to Director Colby of the CIA and asked for an estimate of 
what the Soviets were doing in the Indian Ocean. Colby apparently 
has been somewhat massaged down—I use the word “massaged” 
advisedly—from his original position. His original position was 
nearly 180 degees op osite to what the Pentagon said was being 
done in that Ocean. So I had Mr. Colby’s statement declassified. Some 
was taken out, but much left in. I placed the declassified version in 
the Congressional Record. 
What we are talking about now is whether we are going to have any 

real say about the threat if we destroy or seriously cripple the CIA. 
MAJOR GENERAL DANIEL GRAHAM 

Senator CAsE. I want to ask you one question? Was this general, 
whatever his name was, who wrote this article, at that time deputy 
in the CIA? 

Senator SYMINGTON. He was being made a Deputy in the CIA. 
Somebody came to me with his article entitled, “Estimating the 
Threat, the Soldier’s Job.” He is Maj. Gen. Daniel O. Graham, a 
1946 graduate of the U.S. Military Academy, now Deputy Director 
for Estimates in the Defense Intelligence Agency. 
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General Graham has served several posts in the Oflice of Assistant 
Chief of Staff for Intelligence and the Central Intelligence Agency 
and commanded the 319th Military Intelligence Battalion, U.S. 
Armv, Pacific. 
In Vietnam he was Chief of Current Intelligence, Indications and 

Estimates Division. 
._ll_e was Director of Intelligence Production in the Oflice of U.S. 

Military Assistance Command. He is considered an excellent ofiicer. 
He was transferred by Secretary Schlesinger to be his assistant 

when he became Director of Central Intelligence. I then wrote a 
letter, I would like to read it, it is short, into the record. 

Dear Jim, ——April 13, 1973—~as you can see by the attached I have read the 
article in detail and have extracted certain statements, hopefully not out of 
context. At the end of the article as presented he states, “There is no longer a 
need in my judgment to duplicate DIA’s efforts in other agencies.” That article, 
plus the fact he is now going to work for you have created comment down here. I 
would hope we could get together soon re same. Sincerely. 

I added in long hand, “Specifically, where does this leave the CIA?” 
This general is now back in the Pentagon as head of DIA. Again I say 
it is important, according to Helms’ testimony recently, to note that 
the CIA today gets 15 cents of the total intelligence tax dollar. 

SléJl\.k']I‘OR C'ASE’S REASON FOR PRESSING 
Senator Cass. I would like to say one thing. The reason I press this, 

first of all, is that mv name is involved. Second, I am one of those who 
has always tried to support the proper activity of the CIA and its 
function. I join Senator Symington in Wanting it to be the top intel- 
ligence estimating body in our Goverminent. We do find it diflicult. We are constantly hit by statements in the 
press and other places that make it appear as if We had been not told 
the whole truth. 
Mr. Hntivis. I hope I have been responsive to that point and this was 

exactly the way it all happened in my mind. 
MR. HELMS’ RESPONSE TO HUSTON REPORT QUESTION 

Senator Cass. If I can paraphrase it, you thought you were answer- 
ing only the latter part of the question and not dealing with the general 
part, which was in my mind the main thing ai1d———-— 
Mr. HELMS. I understood that in retrospect when I read in the paper 

you really were referring to the Huston report, this came as a surprise 
to me. 
Senator Case. I don’t think I knew at that time about the Huston 

report, but I had heard reports about this kind of agency or this kind 
of operation. 

.\/Ir. HnLMs. You see, this is one of those circumstances under which 
I had no reluctance to discuss any aspect of your question, so I really 
was foolhardy. 
The CHAIRMAN. Senator Biden has tried several times to raise a 

question. 
Senator Soorr. Before We leave this, because I haven’t had any at 

all, I have two questions but I can wait. 
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EXTENT OF CIA PARTICIPATION IN HUSTON PLAN 
Senator BIDEN. It is really not a question. It is a clarification in the 

response, because I was not privy to all of this. 
‘Nhen you were Director, sir, and I do apologize, I was still in 

college. I know little or nothing about this subject and admit it. I 
understand in response to Senator Case’s question, you indicated with 
regard to the Huston plan that you did not recall at the time of the 
questioning the existence of such a plan. Now that you recall it, you 
indicate that you resisted or would have resisted. 

I am not sure I understand, Whether that is a term of art, what 
“resisted” means. I don’t know. 
Mr. HELMS. Senator, let me be more specific and use plainer lan- 

guage. There has been an allegation in the newspapers, which has been 
repeated over and over again like a dripping tap, that I was very 
cooperative with this efi’ort. The effort as identified in the newspapers 
is dlomestic espionage or domestic surveillance of War groups and so ort . 

All I simply Wanted to say was that the participation in the Huston 
Plan by the CIA had only to do with our giving assurance that we 
would increase our effort overseas in the foreign field to find out if 
there were connections with these various dissident groups in the 
United States. We did not undertake to do anything in the domestic 
intelligence field, and I am directing that reply to the newspaper 
statement that I was very cooperative, the im utation or implication 
which was I had gotten into something I hadp 11ot been in before or 
should have have gotten into, and this is what I am trying to clear up. 

Senator BIDEN. That explains a lot to me. 
SENSITIVITY TO DOMESTIC SPYING ALLEGATION 

I was interested in your statement saying that you can understand, 
as former Director of CIA, presently Ambassador, that the CIA 
is very sensitive to charges of spying on American citizens. I would 
like to add if you are sensitive to that charge, I, as a Senator, who 
never even thought of these things before, am supersensitive to the 
thought that someone in your agency, whether or not it happened, 
or any other agency of this Government would spy on someone who 
is a U.S. Senator or Congressman. I say that only for the purposes of 
reinforcing What you already know. If you are sensitive, you can 
imagine Why Senator Case or anyone else around here is sensitive to 
the domestic spying allegation. 

CIA ACTIVITY IN CHILE DURING POST—ELECTION PERIOD 
Senator CHURCH. Let’s go back to the Chile matter. 
I have one or two questions which will complete the series.

p 

1 am going back once more to the specifics of the letter that We 
received, the Harrington letter. We are now in the period in 1970 to 1973, and here are the specific 
allegaltions concerning the CIA activity during that postelection 
perio .

A 

First, that during the period 1971 to 197 3 an additional $5 million 
was authorized by the Forty Committee for more destabilization 
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eil'oi~ts, which included support of an unnamed but influential anti- 
:‘i llende newspaper. 

l)o you recall that? 
Si-lr. Hisnivis. Yes, sir. 
I don’t know about the word “destabilized.” I think the first time 

l over came across that word was when I read it in the Paris Herald 
'l‘i-ilmne, which gets to Tehran a day late. Congressman Harrington 
-~1a.i(_l this. l don’t recs-all that word having been used in the period. 

l eertaiiily reineuiber that a decision was made in the Forty Coin- 
mittee to put money into I believe the newspaper [deleted] and also 
into certain radio st:3.tlOI1s to keep alive some voice, some opinion, 
smnethiiig that was not totally Allende. Whether the sum of money 
vyiis what you say it is, I do not recall, but I have no reason to question 
t iat. 

Senator CHURCH. The second charge is that an additional 531% 
million was expended in the municipal elections of 1973, for anti- 
Allende activities. 

Mr. liiiniis. This, sir, I simply do not recall. I was leaving the 
Ageiicy, as you remeniber, starting at the end of 1972 and I just 
don’t renieinber vviu-.thei' this was done or not. In other words, I am 
simply innocent oi it. 

Hor\ei.oi- Uiiniicn. Then, finally, in the letter again it is alleged that 
in August 1973 an additional $1 million was authorized ‘by the Forty 
(Bommittee for fuvtlier political destabilization activities, although 
tim Agency turned down the request for $50,000 to support a ti'ucker’s 
strike. 

Ho vou have any recollection of the final $1 million authorized? 
'.\."ll‘.'/HEIil\lS. l ceased to be Director, I think, early in February of 

that year. i went ofl’ to Tehran and I know nothing whatever about 
tliis. 

hill ULA any TU UVERTHROW PRESIDENT ALL-ENDE? 
£5:-.ii==.toi~ Unoncu. Based upon what you did know CO_I1C€l‘I1lllg P119 

activities that took place between 1070 and 1973, that is the period 
during which the Allende regime was in power, when Senator Syrning- 
ton asked the question, “Did you try in the CIA to overthrow the 
Governinent of Chile?” you replied “No, sir.” 
Ho vou want to snake any further comrnent on that? 
Nlr. l’lELi\/IS. l would like to say what said a few moments ago. I 

think you were out of the rooni. I would like torepeat myself. _ 

'l‘l|<>re was no doubt that the Nixon administration would like to 
have had President Allende overthrown. _In the narrow compass of 
we days of the Qiegtign that you are talking about in 1970, that be- 
eaine a thing that they were interested in having done. 
As best I recall, a very secret probe was made to find out whether 

there was anything in Chile that looked like a force that would over- 
throw Allende. _ _ 

The Allende government was not even in at the time the probe was 
made, just to see if there were any _forces there to oppose Allende s 

advent as President. It was very quickly established _t ere were not, 
and therefore, no further effort was made along those lines, to the best 
of my knowledge, at least I know of none. Even though we had been 
eliaiiged to tr_y and find out, I believe a report came back that there 
was no way to do this. 
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Senator CAsE. This Was between the popular election and the eon- 
gressional election? 
Mr. Hnmis. That is my recollection. 
If anything of record shows anything different, I am glad to be 

corrected, but that Was my impression. 
Looking back at the various things that certainly Were done, I 

cannot understand how anyone could interpret them as an attempt 
to overthrow the Government or believe that they stood a chance of 
doing so. So that is What I meant when I answered Senator Syming- 
ton’s question there was really no effort made to overthrow the Gov- 
ernment ol Chile. And Senator, since we are on this subject, let me 
just say something about the Congressman Ilarrington letter. 

In Congressman IIarrington’s letter the words used in there are the 
kind of words that get Written into covert action plans. They sound 
exotic, tough, all of the rest. I think When you get the entire story 
laid out in Chile between 1970 and 1973 you are going to regard that 
as a pretty pitiful affair, I mean in terms of actually accomplishing 
anything. 

Senator CHURCH. I have finished with my questions. 
The CHAIRMAN. Senator Scott. 
Senator Scorr. Could I go off record a minute? 
[Discussion off the record.] 

STORY CONCERNING HOVVARD HUN'1‘,S DELIVERY OF PACKAGES TO 
RICHARD OBER 

Sentor Scorr. Mr. Helms, there is a story, which I think has ap- 
peared in the paper, although I have not read it, that Howard Hunt 
delivered certain packages to Richard Ober, who delivered them to 
you. I’m told that Ober Was a CIA man in the ‘White House. Do you have any comment on that? 

l\*Ir. IIELMS. Sir, I don’t know What this refers to. In the first place, 
I would like to know the year, but I don’t believe that lvlr. Ober was 
serving in the White IIouse during that I970—1971—1972 time period. 
I believe at that time he was out in the Agency building. And if Mr. 
IIunt was passing communications to somebody from the CIA who 
was serving in the \/Vhite House, I’in not familiar with it. 

N ow, maybe my recollection is bad, maybe there was something 
like this, but I don’t recall it, sir. 

Senator Seorr. In other Words, you have no recollection of a Mr. 
Ober delivering any packages to you asserted to be from Mr. Hunt?‘ 

Mr. IIELMS. No, sir. I do not recall that. 

DID MR. HELMS GIVE HOWARD HUNT $20,000? 
Senator Seorr. The second question, I think, also derives from a 

news story. That is that Mr. Charles Colson told Senator Weicker that 
Howard Hunt had told Colson that he had received $20,000 in cash 
from Richard Helms. 

I have no other information on that except I noticed in the memo- 
randum that assistance to Hunt terininated August 27. 
Would you comment on that? 
l\/Ir. IIELMS. Sir, I have heard that a little before and if I smile it is 

only because my total income over the years I have been in the 
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Government is m.y salary plus a pittance from my father’s estate and a small amount from about two or three stocks that I own, and that 
[ would never have been in the position at any time during my tenure in government to lend anybody $20,000. 
Now, what E believe is being confused here is, and I don’t have the details clearly in my mind at all anymore, but there was a time when Hunt was still employed by the CIA when he was having a very dillieult time with a daughter who had psychiatric and injury difii- 

culties from an automobile accident and he had very heavy medical 
bills, and I believe that he was permitted to borrow some money from an Agency fund for the purpose of helping out employees who are in 
difficulty, financial difficulty, and my recollection is that he paid the amount back when he got a settlement from the insurance company. 'l‘hat is the best I can do, sir, but I am sure if you would like more 
detail they must have it out at the Agency because I know this came up a couple of years ago in connection with the whole Watergate 
business. 

r3enal.or Seorr. In other words, you never gave him $20,000 or any part thereof‘! 
Mr. llutms. Ii personally did not. 
.‘~‘>enator Soorr. And you had no awareness of any such $20,000 donation? 
Mr. H.ELMs. No. 
l heard of the loan from the Agency fund much later when this charge was first made, bu.t it was not something I was familiar with at the time, as best I recall it. 

Mu. HELMS’ DENIAL or SIGNIFICANT “RECENT” ROLE IN ornnn 
Qenator Seorr. Our memorandum. says before leavin for Iran you appeared before the full committee in executive session I-or the benefit 

of the Subcommittee on Multinational Corporations to discuss the Chile affair, that you denied any significant recent CIA role in Chile. 
It is the word “recent” I would like to get clarified. 
Mr. Harms. l hardly think that is a correct characterization of my testimony and since we have gone over this with Senator Church this morning I think the record will show what this was all about, sir, if that is satisfactory to you. 
Si-.nator Soo'i"r. ’l‘h at is all I want to find out. We might want to go 

into activities in other places later, but not now. 

l3ONGHl\ISS[ONAL SURVEILLANCE IN INTELLIGENCE FIELD 
S:-hater ( base. I don.’t know whether the Ambassador is going to be around for awhile or not. 
Ambassador llntivrs. I am hoping to leave on Sunday. 
til-mttor (Lise. I don,’t press for my rights to raise the matter now 

before Senator ;‘\-’leGovern or anybody has had his chance, but some- 
time l would like to get the Ambassador’s thoughts on the question of how any kind of surveillance by Congress can actually operate in the 
intelligence field, as I have grave doubts about any of these various 
schemes. But l don’t want to interrupt until all of the members have had their round. 
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CIA RESISTANCE TO EXECUTIVE BRANCH REQUESTS FOR. DOMESTIC 
ACTIVITIES 

Senator MoGovERN. Mr. Chairman, do we have time for a few 
more‘? 

In reply to Senator Case’s interrogation awhile ago you said that you 
had overlooked part of the question that he had raised. It was simply

a 

memory lapse, rather than an oversight. 
In interrogation on May 21 before the Foreign Relations Commit- 

tee, Senator Pell asked you this question, on page 99. He said, 
“Be- 

sides Mr. I-Iunt’s activities, have there been any other requests 
that 

you have turned down from the executive branch of Government 
to 

engage in domestic activities?” You replied, “Well, Senator Pell, in 
answering that question, I do not recall of any specific requests by an 
individual to do such things. There have been at various times, and I 

say at various times because I can’t specify it, 
conversations about 

whether it would be desirable to have the Agency do certain types of 
domestic operations which the FBI were not performing very satis- 
factorily. This has been somethingthat has been totally 100 percent 
resisted.” 
Do you stand on that? 
Ambassador HELMS. Sir, when I came back this time I got ahold 

of two of the oflicers who had served with me in the Agency and are 
now retired from the Agency to ask if I had overlooked anything 
here and one of them said that he recalled that U.S. Marshal’s ofiice 
had once asked for some kind of assistance that we decided was really 
not for the Agency to handle and turned it down, but it was a request. 

There was also a request at one time I believe from what was then 
the Bureau of Narcotics and Dangerous Drugs for some assistance in 
the United States, and I believe this assistance was given rather 
briefly and then terminated. 
Now, the precise details of it I am frank to say I don’ t have in my 

mind anymore. It was not something that we went out and we were 
supporting them in some fashion, and if you want or need any greater 
detail, please get the Agency to give it to you because I just 

don’t 

recall, but I am trying to as best I can, with the recollection of a 

couple of others, to be sure that I am totally responsive to these 
questions, so We don’t have a lot of hangnails around here that keep 
coming up. 

Senator MoGovERN. The Hunt matter is the only thing that you 
can recall of a specific nature that you were requested to become in- 
volved in that had to do with domestic activities? 
Ambassador HELA/Is. Yes, sir. If you want, Senator McGovern, if 

the chairman and Senator Church and Senator Case would like, I 

could, I think, in the space of about 5 minutes explain where a lot of the 
turmoil is in the press about the Agency’s activities. Obviously you 
are going to have Mr. Colby up and he is going to testify, but I 

would like you to hear it from me so you don’t feel I was here and say 
Helms never said anything about those things. If you would finish, 
sir, then I will gladly do this. 
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FRUVISION OF 11.8. NAMES T0 CIA BY TDIU 
fie-n=il.or .\l(‘(iOVERN. Because of the pressure of time he-re I would like to take several quotiitions from Mr. (?olby’s testimony before the Appropriations (.‘/olnniittcc this past .hnnun‘y 17 and have you respond to those. These are quotations. l can supply the page num- bers if you wish. Mr. Colby said, “ln 1967 the l)(*.])&I'tIll£‘-Ilt of Justice establislierl the lntem_rency Domestic Intelligence Unit. In May 1970 the l)cpm'tment of Justice provided the ("lA with 0. machine tape listing of nboui 10,000 Americans developed by the IDIU.” l)o you snbslim tinte that‘? 
Anilmssmlor ltlnmis. Sir, l hearrl this when Mr. Colby Was tostityiiig :1,beut this tor the first time. 
.\!n_v l explain something about the bnrl<gro1m(l of all of this? 
l think, sir, it will be helpful in response to some of the things 

_\-'ou are going in ask, l hope. Please go ahead end question me, but 
I. want to pjivc Z) little ba.ekg1'oun(l here. When X-‘lr. Schlesinger Was Director of the Agency, I believe it was sometime in Nlnrcli 1973, and becnlise l gather these documents are :ivailn.blc, the_v lmve been given to the other Senate committees, I um sure they are :iv:iilnl>le to youwhe sent it fllr‘.I”I1()I‘8\U(‘l11H1 to every cmplovee. of the (lentral lntelligence Agency inviting them to conic up with any example of anything: tluit they knew about what hml hztppened over the years that any of them felt was either outside the 
A_9;enc_v’s charter, in excess of the Agency’s charter, or anything of (lint kind. It was a. blanket invitation to have there things brought tzirward . 

A»-a :1. result of this, :1. lot of things cmne to light that maybe I hadn’t known about or xnsylie they were under somebo(ly’s directorship and so i'n|~i.li. 'l‘he principal point that I Want to make to help out with this hem-ing is that in these items that Mr. Colby mentioned in his report are :1. Whole series of activities of the Uflice of Security of the Central intelligence Agency. 
;\iow, the ()fiice of Security has nothing t.o (lo With foreign opera- 

‘iions; it is an entity that hes been there since the Agency was founded 
1 o protect the security of its installzitions, to investigate the personnel 
{L-lltl check them out for integrity and so forth, to be sure that employ- ees remained Iovn.l, to be sure that physical penetrations of Agency iristsllations dirfn’t take place, and to follow up on activities which roulri be put under the rubric that the Director is involved with to protect intelligrence sources and methods from una.uthoI'ized disclosure. 

.\low, that particiilar sentence is not only in the National Security 
.-\<-t of 1947 but it is reinforced in the CIA Act of 1949 plus some mlditional l:1.ngi1>»ge which appears in .\/Ir. Colby’s report. 'l"lw f,)fl‘ice of 9-ec11rit.y, therefore, in pursuance of this efi"ort engaged 
in r<-rte.in activities which l em glad to describe. Colby is going to 
¢.‘()H1P before you and he will go over this so we don’t need to have two 
heiiringzs on this. But they had nothing; to rlo with What in our per- 
lmice, in our work, h ml to do With domestic activities. Tn other Words, we are lociuerl in the United States, that was protection of our instal- 
ln.tion, people, documents from 111151-l1tl10I‘lZO(l disclosure, and so forth. These things have gotten nlixcd up and they got mixed up in the public mind and they have gotten mixed up here because, Whether you are critical of them or not, at least l1ll(lPl‘Sl21I\(l wlmt tliey ere. 

Approved for Release: 2021/04/06 C02376847



Approved for Release: 2021/04/06 C02376847 

29 

CIA’S ROLE CONCERNING SUBVERSION OF DOMESTIC INSTITUTIONS 

Senator CAsE. Could. I ask a question for clarification? 
In your understanding, is the activity of foreign governments or 

foreign persons in trying to subvert our dom.cstic institutions one of the 
CIA’s functions under its charter? 
Ambassador HELMs. Yes, sir. 
Senator CAsE. That question is to 'rne still an open one. Why 

w0uldn’t the subversion of domestic institutions, whether done by 
foreigners or people at home, be a matter for the FBI? 

Ambassador Harms. Sir, it is. The only role that the Agency has in 
that question, and I think the role is clearly identification in foreign 
countries of foreign people who might come to the United States, and it 
is for this reason we have this vast exchange between the FBI and 
CIA over the years a great deal of which has resulted from the so- 
called files that you hear about, which are nothing but memorandums 
from the FBI with the same name in it which obviously has to be 
indexed, and therefore a file was opened. 

Senator CASE. This was an area that I haven’t been able to clarify. 
Ambassador Hmmus. It is kind of a tricky area. The way we played 

this, I wouldn’t say game, obviously it Wasn’t a game—~the way we 
did this was when the Agency got information from France, Germ any, 
or the Soviet Union about someone whom. we thought possibly was a 
spy, or a bomber, or a terrorist, or something of this kind, coming to 
the United States, we would send a report down to the FBI, and in 
some cases the Immigration and Naturalization Service, in some 
cases the Secret Service. If the FBI had a man they knew about in 
New York and he went to France or something they would send. us a 
memorandum about him and say this fellow moved from point A to 
point B, and I think that I am trying to make a helpful suggestion 
hero, that I think the Rockefeller Commission will undoubtedly call 
the retired FBI man who was liaison between the FBI and CIA for 
many, many years, and he is just a fund of information on these 
matters and he saw it from both sides because, as you know, the 
FBI always liaisoned on our playing field but you didn’t liaison on 
their playing field, and he is just a fund of information on this kind 
of thing. He can give you chapter and verse as to how this worked. 
The CIIAIRMAN. Anything else? 

CONGRESSIONAL SURVEILLANCE OF COVERT ACTIVITIES 

Senator Cass. Do you have any comment as to how we can have 
a congressional or any other kind of surveillance organization dealing 
with covert activities, which by their nature have to be kept secret? 
Without such congressional surveillance the CIA becomes in effect 
just another arm of the National Security Council for covert activity? 
I would like to know just how you resolve this dilemma in your mind. 
I have been very skeptical of an oversight committee because I can’t 
sec what good a committee does if it can’t tell what it knows. For 
examcple—-— 
Ambassador HELMs. I/Vell, sir, I have for years been wondering 

about this. You remember that when I testificd a couple of years ago 
I think Senator Humphrey asked me about it, and I just want to say 
this: I find this an enormously difficult legal, moral, and all other 
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kinds of a question, and the reason I find it so is that as elected representatives of the people you have to go before the people from time to time, and if you had all. known about the Bay of Pigs before 
1t happened, had been told about this, an operation, incidentally, which two Presidents thought was worthwhile, what would it have looked like when you were asked to admit did you know about the Bay of Pigs, were you involved in it, and did you approve it, even though it had come under your noses and you wanted to ask for approval, you were asked to say nothing, but you Would have to say 
rlibviopsly: “Yes; I was aware there was such a thing as the Bay of ’igs. 
N ow, the (lhilean operation is another thing. W'0uld you really want 

to go back to the electorate and say: “Yes; l was the fellow who approved operations which were going to cause trouble in a foreign countrv. ’ 

tlentlenicn, ll simply can’t go any further. I simpl pose the prob- 
lem. I suppose that there is some I don’t know whrcther there is a way through it. I have to say, to be honest, that I am skeptical. That 
is ail I can say. 

§\'cr\atu|' Scwrr. What you are saying, if I could interrupt, is that any Member of Congress serving on such a committee once made aware of these things is liable to be put in the same public dilemma that the recent controversy has put you in‘? Ambassador HELM I think this is quite possible, sir. I have had a remarkably good experience with the Congress of the United States. 
l have not been the victim of leaks about UTA operations when I was 
Director. li had every confidence. I have appeared before this com- 
mittee, Armed {\"crvices, and so forth, and nobody has ever done me in. As far as I am aware, leaks about me have been in connection with 
quite other things, they had nothing to do with the fiduciary relation- 
ship I have established with Congressmen and Senators. I even had a good relationship with Congressman Harrington when I used to appear 
before the H ousc Armed Services Committee. So I am not one of t ose 
people that feel the Congress ean’t keep secrets. I am simply referring 
to the difliculty that you have of your conscience, that is all. 
Senator (Emu. And somethimes I suppose, if you are going to say that a committee has had the right to know all that goes on, you must 

carry it one step further and say the committee and its members have 
the right to make that so, if they think it is the right thing to do, to 
disclose it and they cannot be put under an obligation not to disclose it. Ambassador I'iELMS. It makes it pretty tough. 

MR. HELMS, KNOWLEDGE OF MR. HUNT,S OPERATIONS 
Senator MeGovEnN. I know we are up against a real time factor 

here. I am trying to get this into a couple of minutes here. 
There is an article that appeared in the New York Times by Walter 

Pincus, on October 2, 1974. 
Arc you familiar with that? 
Ambassador Hiatus. No, sir, I am not. 
Senator MoGovERN. There are very serious charges made. Among 

others, Mr. Pincus says you were apparently covering up information 
relevant to a criminal investigation then underway. He IS referring to 
your testimony before this committee on May 21, 1973, when you 
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were asked about your knowledge of Mr. IIunt’s operations, including 
the two break-ins at Dr. Fielding’s oflice and the reasons why the 
CIA stopped supplying help to Mr. IIunt. You said it had nothing to 
do with the photographs that were taken of Dr. Fielding’s oflice, but 
rather that he was asking so many things from the Agency that he 
had become in your opinion a threat to the Agency. So you cut him 
off, but it had nothing to do with your knowledge about the break-in. 
Is that your position today? 
Ambassador IIELMS. No, Senator McGovern. I have the greatest 

respect for Mr. Pincus. I think he is an extraordinarily able individual 
and I have read a lot of pieces by him that I think go to the heart of 
a lot of matters. I have great regard for him, but sir, this is simply 
not true that I knew about Dr. Fielding, the break-in of Dr. Fielding’s 
ofiice. I had seen some photographs, but nobody had ever identified 
to me what buildings those photographs were of. And as I testified, 
I believe on that very day, of May 21, the first I ever heard of Dr. 
Fielding was when I was sitting in Shiraz, Iran, one day and picked. 
up the local newspaper and it was said that his oflice had been broken 
into. I promise you, Senator McGovern. 

Senator McGovE:aN. Apparently, members of the CIA knew about 
this. They were supplying material to Hunt. They developed the film 
apparently, and saw the name Fielding on the part in the parking lot. 
Members of the Agency knew about that. The thing that puzzles me 
is why as Director of the Agency something that sensitive wouldn’t 
have been called to your attention. 

Senator SYMINGTON. Perhaps I can answer part of that because I 
held the hearings on it. Hunt did not go to Helms. He went to General 
Cushman through a White House phone. 
To the best of my recollection, he said he wanted a wig and this and 

that and he said in effect this is the White IIouse asking. 
General Cushman was a fine Marine Commandant. It was my 

privilege to see him running the lvlarines at Danang. Nevertheless, this 
was not his field. For a while he began to supply everything Hunt 
wanted because he thought that was what Mr. Haldeman or Mr. 
Ehrliehman wanted. At one point, however, Hunt’s requests he felt 
were out of line, so he himself decided not to continue to work with 
him. At no time, to the best of my memory, did he ever say he had dis- 
cussed this with Mr. IIelms. _ Am I correct on that? 
Ambassador IIELMS. Yes, sir, in the early stages. And another 

aspect of this, Senator McGovern, as best I recall all this, and it is in 
hindsight and I have been back and testified many times in connection 
with this Watergate business, no one had ever intimated to me until 
that date in 1973 when I read in Shiraz that Mr. Ellsberg had a psy- 
chiatrist, that it was a man named Dr. Fielding and his ofiice had been 
broken into. 

I put my hand up, sir. 
SENATE WATERGATE REPORT-—SENATOR BAKER’S VIEWVS 

Senator MCGOVERN. In the interests of time would you look at 
this article by Mr. Pincus at your convenience, and then also look 
at the material that Senator Baker has supplied in the Wateragate 
report, between pages 1135 and 1144, which seems to be supportive 
of the charges made by Mr. Pincus? 
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Anilmssador Hinmis. Reallf.’ 
Seiiator i\'lo(lovFnN. As I read it, it seems to ho supportive. 
For oxarnple, Senator Baker says, “T hereafter, pursuant to the 

speeihc approval of both C-ushman and then Ihreotor of the (TIA 
ltichard H elms, a member of the CIA Technical Services Division Was 
assigiieil to provide Iiunt with assistance and materials he requested.” 

A|nl>:i.ssa.dor H nmis. No question about that. 
hrnaior .\’lo(~lovERi\'. You agree with that? 
Angiassiuior linmis. l es, sir. But I. don_’t quite sec what it has to do 

with 1'. Fieldinej. 
Senator A\V1n{§()vERXI Let me continue. “The preparation oi this 

|iroii_le,” reierring to a psychiatric profile on Mr. Ellsberg, “was 
s-pei:itic:ill_v approved by then Director Helms 1n late July of 197] .” 

Auih:iss:idor_ linrniis. les; that is correct. I believe I have testified 
to that and sand this in several records that this is true. 

h‘ena.l.or Mntiovnnx. Then Senator Baker goes on to develop the 
1-nnreein. ol the n.<yeh1at.rist that this whole operation was getting into an area that threatened the good name of the Agency, and Senator 
Ilaker says: 

* * it is not without significance that the time period during which the CIA 
psyeliiatrist was briefing; his superiors of his concerns regarding Hunt was erica 
Augiist 2!), 1971--:1. week prior to the developing of IIunt's film of “intriguing” 
i>liotr>,<i,t1;i1pltiT.s of medical ofliceksl in SO11t1I11(‘I‘n Californian, which impressed at least one U o ieial us casiniz;” p otogrup s. 

Auibassarlor Hnmis. I don_’t know who that oflicial is. 
Senator ;\-I(7(iOVER.\‘. And then it says: 
l)irl-ctor Helms took pains to inform the White House that: “I do wish to 

underline the point that our involvement in this matter should not he revealed 
All any context. formal or informal.” 

Amhzissatlor iinmrs. That. quotation has only to do with the call 
that l mode to l\/lr. David Young in connection with the profile on 
Daniel l*]llsber_2'. I had nothing to do with anything else. That I re- member vividly because I have been over this. 

St-naior McGovern, rnay I lead that you Will find I am sure that I 
have testii'ie(l lo all these tliings before and testified under oath. 
Really I have. sir. 

|p'l‘he lnlhrmation referred to follows:] 
lllxcerpt from Individual Views of Senator Iloward II. Baker, Jr., to Senate 

ll:-port No. ll3—9Sl. 93d Cong, 2 sess., “The Final Report of the Select Committee on Presidential Campaign Activities, U.S. Senate] 
;§ um'r—'I‘h' I) SUPPORT--—E LLSBERG PROFILE 

The (‘oinmittee has received much tr-stimon_v over the past several months 
ilemiling the extensive support of Howard llunt by CIA personnel with CIA 
iiiatcriais and the CIA’s role in the |)repara.tion of the psychological profile of 
l):i.ni<~l l'Illsheriz_. llownrd Hunt was involved in a. Wide variety of domestic under- 
i':|.l{lIlfl,S with the use of CIA equipment and the assistance of CIA personnel, e.g., 
the lnirglaries of l)r_ l*‘ieldiniz’s ofiice and the l)NC, the prepa.ra.tion of psychologi- 
cnl profiles on lmniel Illlsheriz and the investi5_>;ation of the Chappaquidick 
incident. In light of the facts and circumstances developed through the documents 
and conflicting testimony of CIA personnel. adduced l)_v this Committee, which are 
suininarized below. the question arises as to Whether the CIA had advance knowl- 
<-d~_r,o of the Fielding break-in. The Fielding burglary was not made public until 
M:Lv of H173. 

While the CIA has previously belatedly acknowledged some of the technical 
support it provided to Hunt and Liddv prior to the Fielding break-in, the CIA has 
i-oni.inua.llv downplayed the extent of that technical support as Well as the specific 
approval and detailed knowledge of such support by high level CIA officials.‘ The 
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scenario of events culminating in the Fielding break-in caused a Wealth of conflict- 
ing testimony among CIA officials as referred to hereinafter. _ 

The CIA’s assistance to llunt began on July 22, 1971, when Ilunt met with 
General Cushman, then Deputy Director of the CIA, in Cushm:1n’s office to 
request ph_\-’HlCIl.l disguise and phony identification to effect a “one time operation, 
in and out.” 2 This meeting was tape recorded by Cush_inan. Thereafter, pursuant 
to the specific approval of both Cushiiian and then Director of the CIA Richard 
_lIelins, a. niember of the CIA’s Technical Services Division Wa.s_assigned to provide 
llunt with the assistance and materials he i'equcsted.3 During the next thirty 
days, the CIA technical staff met with Ilunt on four separate occasions. Most 
meetings were held at CIA “safe houses” (dwellings owned or_1eased_by the CIA 
for clandestine meetiiigs).4 At those meetings llunt was provided with the CIA 
equipment and assistance described in earlier Coiiiinittee tostiniony, i.e., a_ wig, 
voice alteratioii devices, heel lift to cause a liinp,5 fake glasses, phony driver’s 
licenses and identification cards, a Uher 5000 tape recoider disguised in a type- 
writer case, a camera hidden in a. tobacco pouch, preliininary steps towai d a 
phony New York telephoiie answering device, and the developing of the film of 
lluiit and Iiiddy’s reconnaissance trip to Los Angeles to “case” Dr. Fielding’s 
office.“ This assistance was abruptly terminated on August 27, 197l—onc week 
before the Fielding burglary of September 3, 1971.7 

Recent testimony and documents have developed several matters of consider- 
able iinport with regard to the assistance provided Hunt and Liddy. The technician 
who dealt with llunt has testified that he received approval for each and every 
request of llunt from his supervisory ofiicials at the CIA.“ He also testified that, 
contrary to earlier and other CIA testimony, llunt informed him early in August 
that he would be introducing" a second man (Liddy) to the technician for the 
provision of disguise and false identificatioiifi’ CIA offieiuls heretofore had claimed 
that liuiit introduced Liddy unannounced late in August and that this intro- 
duction had been one of the leading causes for the CIA’s ultimate terniination of 
its support for Hunt!“ 

Testimony and documents have also revealed, again contrary to the testimony 
of high CIA oflicials, that lIunt’s request for a New York “backstopped” telephone 
(a telephone with a New York number which would in reality be answered by a. 

\Va.shington CIA switchboard) answering service was well on its way to coin- 
pletion." A detailed menu randum of the TSD technician, dated August 27, 1971, 
reveals that the baclcstopped telephone request was about to be iniplcine1ited.1?' 
This memorandum includes the actual relay number to be called. Previous CIA 
testimony had always been to the effect that this telephone request was so un- 
reasonable that it was immediately disapproved and that it was also a leading 
cause of the ultimate termination of llunt’s support.13 

Recent testimony also established that the CIA created a file on IIunt’s activi- 
ties entitled the “Mr. Edward” file. This file was maintained outside the i"ior1iial 

1 Sec affidavits of Cushinan, [Excc. Asst. to DDOI], and {Deputy Chief, TSD], Original CIA l\'I2i.l('.l'l&lS
_ 

Voliiiiic II, Tab D. 
I Partial tape transcript of July 22 meeting, Original CIA Materials, Volume II, Tab K, at 1; see als 0 

Cusliniaii's allldavit, id., and complete unabiidgcd tape transcript of July 22 meeting, CIA Suppleiiiental 
Mateiizils, Volume I1, Tab 4. 

3 Sac Executive Session Tcstiinoiiy of Gciicral Robert E. Cuslinian, Marcli 7, 1974, at 10, 12; contra, Execu- 
tive Scssion Testiinony of Richard IIe.lins, March 8, I974, and Testimony of Richard Helms before the 
Senate Committee on Appropriatioiis, May 16, 1073, at 195-196. 

4 See Executive Session ‘Testimony of [TSD Technician #1], February 5 and 6, 1074 at 3-25 (February 5 
1r.), and Exhibit 1 to that testimony (notes of l’I‘SD Teclinician #1] compiled conteiiiporaiieously with 
the support of Hunt) also found in CIA Supploineiital Materials, Voluiiie VII, Tab 8. 

5 Staff interview with Howard Hunt, February 4, 1074. 
5 Public Testimony of Richard I Ielins and Geiicral Robert E. Cushnian, August 2, 1973; affidavits of 

[TSD Techiiician #1, TSI) Technician #2, Deputy Chief, TS D, and Exec. Asst to DI) CI], Original CIA 
lvI7al.c;li'ia.ls, Volume II, Tab D. 

I . 

r :1 Islxecutive Session Testimony of [TSD Tccliniciaii #1], supra note 4 at 10 (February 611:), at 57 (February 
J .I'. . 

" Id. at 55-57 (February 5 1.r.); see also notes referred to in note 4, an pm. 
1° Afiidavits of [Exee. Asst. to T)DCI] [Depty Chief, TSD], Cushinan, supra note 1; nieinoiranda [of Exec. 

Asst. to I) DCI] dated August 23, 26, and 30, Original CIA Materials, Volume II, Tab K; compare Executive 
Session Testimony of [TSD Technician #1], supra note 4 zit 55——50 (February 5 tr.) with Executive Session 
‘I‘est.inioiiy oi [Dcptuy Chief, TSD], February 5, 1974, at 24. 

11 Executive Session Testimony of [TSD Technical #1], supra note 4 at 8-10, 12 (February 6), and Exliibil; 
1 to [TSD Tecliniei-an #1]’s testimony at 5, which details the steps taken by the CIA to implement Iluiil/s 
X“ql1(‘.St. 
“ii Id. 
13 Sec affidavits of [Exec Asst. to DDCI] [Deputy Chief, TSD], Cushnian, and nieinorands of [EXl‘(‘. Asst. 

to DDCI], supra note 10; Executive Session Testimony of Cushiiian, March 7, 1974, at 10-21. Moreover, 
Executive Session Testimony of Richard Helms, supm note 3, indicates that it. was ]Iunt’s request for PL 

secretary which caused him to order the out-ofif of support. This request, however, occurred on August. 18 
and was denied the same or next day, sec Executive Session Testiinoiiy oi’ [Exec Asst. to DDCI], Marcli 6, 
1974 (transcript-ioii not presently available), contra, testimony of Richard Helms before the Senate C0111- 
inittcc on Appropriations supra note 3, at 107. 
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CIA filing system, and this Committee’s requests to obtain this file have not been granted, despite the fact that testimony has established that this file was turned over to Director Colby after the Watergate break-in.“ Moreover, recent testimony also indicates that a “bigot list” (CIA term for treatment of especially sensitive case restricting access to a limited number of persons) was created for IIunt’s activiti0s.15 

'l‘cstimony has indicated that the film developed for Hunt and Liddy was, in fact, of Dr. i<‘ieldino;’s ofiice.16 Not only was the film developed, however, but it was reviewed by CIA supervisory ofiicials before it was returned to Hunt." Onc CIA official who reviewed the film admitted that he found the photographs “intriguing” and recognized them to be of “southern California.” 1* He then ordered one of the photographs to be blown up. The blow-up revealed Dr. F1'elding’s name in the parking 
lot next to his ojfice." Another CIA official has testified that he speculated that they were “casing” photographs.” Recent; testimony has shown that the CIA 0 fiicial who revieuicd these photographs irnmediately reported their content to Cushman and his assistant ’L7L the ojfice of the Deputy Director of the CIA .21 With a degree of incredulity, however, he denies telling his superiors that he blew up one of the photographs and that it revealed the name of Dr. Fielding.” Moreover, both Cushrnan and his assistant denied ever having been told about the content of the photographs by {Deputy Chief, TSD] or anyone else.” In any event, recent testimony shows that it was only after these photographs were developed and examined that the CIA technician dealing with Hunt was ordered to cut off all su ort for Hunt.“ This decision was made by the Deputy Director of the CIA (péjushman) and/or the Director of the CIA (Helms) .2“ 

Finally, while previous public CIA testimony claimed that the CIA “had no contact whatsoever with Mr. Hunt subsequent to 31 August, 1971,” 2° recent testimony and secret documents indicate that Hunt had extensive contact With the CIA after that date. Not only did Hunt play a large role in the CIA’s develop- ment of psychological profiles on Daniel Ellsberg (not completed until November of 1971,) but hc actually contacted the CIA’s External Employment Assistance Branch (l*]l4lABl and approached active CIA personnel regarding several opera- 
tions, including, e.g., Hunt's requests to the CIA for person(s) skilled in lock- 
picking, electronic sweeping, and entry operations." 

It is significant that during the same time period as the ongoing support of liunt by the CIA. Au;-rust of 1971, the CIA was also compiling a psychological 
'4 Executive Session 'l‘csi.imony of [Deputy Chief, TSD], February 5, 1974, at 14-15; Executive Session 'l‘i=stimony of [(ihiei_ 'I‘Fi)], February 5, 1974, at 29-30. 
'5 Exwiciitivrc Session Testimony of [TSD Technician #1], supra note 4, at 2-4 (February 6 tr.). " Executive Session Testimony of [Executive Officer to Director of Security], March 3, 1974 (transcription not presently available): Staff interview of Howard Hunt, supra note 5 (wherein Hunt indicates that the iilm iho ( 11A developed included shots of a “close-up of (Fielding’s oifice) door, a close-up of the directory oi (Ficldiniisl building. photographs of the ingress and egress of the parking lot . . ." as Well as shots of the inside of Fioldimr's cfilm-. including the top of Fieldiug‘s desk. " Eicccutivc Session ’l‘estimon_v of [TSD Technical #1], supra note 4 at 20~24, 52-53 (February 5 tr.); Executive Session Testiinony of [Deputy Chief, TSD], supra note 14 at 43-47. 
Ii Flirecutive Session Testimony oi’ [Deputy Chief, TSD], supra note 14 at 44. 
19 Id. at 45-4f‘. 
2° Executive Iscssion Testimony oi [Chiei, TSD], February 5, 1974, at 19-20. 
21 Executive Session Testimony of [Deputy Chief, TSD], supra note 14 at 47-49. 
95 Irl. H Executive Session 'i‘csi,imon_v of General Robert E. Cushman, March 7, 1974, at 22~23; Executive Session ‘Tcstiinony of [Exec Asst. to DDCI], March 6. 1974 (transcription not presently available). 
'14 Executive Session Testimony of [TSD Technical #1], supra note 4, at 59—60, and Exhibit 1 to that 

i,osiiinony. 
15 Ewcutivc Session Testimony of General Robert E. Cushman, March 7, 1974, at 21-22, 16-20; Executive Rnssion Testimony of Richard Helms. March 8, 1974, contra (transcription not presently available). 
11* Lieutenant Genera! Vernon A .Walters Memorandum for Record, July 28, 1972, Original CIA Materials, Volume I, Tab S. 
11 (ioimucis after Auzust 31, 1971, indicated in the Secret Supplemental CIA Materials, include the 

following: 
(:1) Hunt was referred in [Former CIA employee] by I'ChieI. EEAB] ofthe CIA’s EEAB, ([C_hief, EEAB] 

rr-tired on Juno 19, 1972) when Hunt requested a “retired lockpicker" and entry man in the time period of 
l\»Ia.rch-May. 1972. CIA Fiinplemcntal Materials, Volume I, Tab 4, Memorandum of June 19, 1973: 

(ii) Hunt. in late 1971. requested some “ ‘security types’ to check physical security and monitor tele- phones in Las Vegas," in connection with Hunt's work on the Hughes account with Mullen and Company. 
éiuni, was referred by i("liief, EEAB] to an [Agency proprietary (name deleted at Agency request)] (CIA 
t\‘uppicinen1,al Materials, Volume I, Tab -1.) 
‘ (c) Hunt contacted [deleted at Agency request] (an active CIA employee until November 10, 1972) some- lime in late 1971 regarding a weekend entry operation.

_ (d) H uni: contacted CIA employee [deleted at Agency request] October cf 1971 conccrmng certain Indo- 
China War documents (Ovicinal CIA Materials, Volume II, Tab D). 

(e) (in December 8, 1971, Hunt requested and received a CIA computer name trace. by CIA employees, on a person who had nlhgedly formed the [deleted name of Latin American country at Agency request] 
National Independent Party in December of 1971 (Original CIA Materials. _Volurne II, Tab D). 

(f) The CIA acknowledges that the Deputy Director of Plans of the CIA did meet with Hunt on October 
15, 1971 to discuss Mullen and Company problems. 

Approved for Release: 2021/04/06 C02376847



Approved for Release: 2021/04/06 C02376847 

35 

profile on Daniel Ellsberg. Recent testimony has revealed that Hunt was deeply 
involved in that project as well. 

The preparation of this profile was specifically approved by then Director 
Helms in late July of 1971.15 The actual compiling of the profile was done by the 
CIA’s medical services staff and, in particular, its chief psychiatrist.“ Testimony 
has indicated that a meeting was held on August 12, 1971, in which both Howard 
Hunt and Gordon Liddy participated. They told the CIA psychiatrist that 
Ellsberg had been undergoing psychiatric analysis. Hunt and Liddy discussed 
with him their desire to “try Ellsberg in public,” render him “the object of pity as 
a broken man,” and be able to refer to Ellsberg’s “Oedipal complex.” 9° At the 
close of the meeting, Hunt asked the psychiatrist not to reveal his presence in the 
profile discussions to anyone at the CIA, stating that he already had been in 
contact With General Cushman and was on good terms with Director Helms. The 
psychiatrist has testified recently that he was extremely concerned about Hunt’s 
presence and remarks. He so reported this to his CIA superiors, both in memoranda 
and in a meeting on August 20, 197]. Access to the memoranda of both the psy- 
chiatrist and his superiors has been refused to this Cominittee.3‘ 
The CIA psychiatrist also was given the name of Dr. Fielding as Ell.sberg’s 

psychiatrist and numerous FBI reports of interviews with Ellsberg’s associates, 
as well as a memorandum of a reported telephone conversation between Ellsberg 
and another party.“ And recent testimony has revealed that it was reported back to 
the psychiatrist that Director Helms was advised of his concerns regarding Ha’/it’s 

participation and c0mments.33 While Director Helms has denied that he was ever 
told that Hunt was involved in the CIA’s Ellsberg profile project,“ it is not Without 
significance that the time period during which the CIA psychiatrist was briefing 
his superiors of his concerns regarding Hunt was circa August 20, 1971-—a week 
prior to the developing of Hunt’s film of “intriguing” photographs of medical 
offiees in southern California which impressed at least one CIA oflicial as “casing” 
photographs.“ . 

With the aforementioned background, we are reminded that when the second 
profile on Ellsberg was completed (completion was delayed until November of 
1971), Director Helms took pains to inform the White House that: 

I do wish to underline the point that our involvement in this matter should 
not be revealed in any context, formal or informal (emphasis added) .3“ 

In his recent testimony before this Committee, Director Helms stated that the 
above quoted language represented his concern only for the professional reputations 
of the CIA psychiatrists and not any concern over the possible illegality of the 
profile." It should be noted, however, that in a memorandum from the psychi- 
atrists’ CIA supervisor to Ilelms in November of 1971, which accompanied the 
completed hfrofile, their concern is expressed as follows: 

[D SS] and [Chief Psychiatrist] . . . confirmed that their worries did not 
. . . involve professional ethics or credibility. Instead, they are concerned lest 
the Agency’s involvement . . . become known and particularly that it might 
come to light during any proceeding. * * * We Will be guided by your determi- 
natioln gifgtfsr you have had an opportunity to read the new paper. (Emphasis supp 1e . 

The facts and circumstances related above, as derived from the recently cur- 
tailed investigation of this Committee, would appear to raise many unanswered 
questions as to the involvement of the CIA in matters outside its legislative 
parameters. 

28 Affidavit of [Deputy Director of Support, hereafter referred to as the DDS] and [Director of Medical 
Services Staff, hereinafter referred to as the DMSS] and [Chief of Psychiatric Staff on Medical Services 
%:t;éf,Ig1ercinafter referred to as Chief Psychiatrist], Original CIA Materials, Volume I, Tab U; Volume II 
W Id. 

aggtxecutive Session Testimony of [Chief Psychiatrist], March 6, 1974 (transcription not presently avail- 

; see also Colby letter refusing access, infra. 
33 Id. 
“Executive Session Testimony of Richard Helms, supra note 3; Testimony of Richard Helms before the 

Senate Armed Services Committee, May 17, 1973, at 17. 
35 Sec Executive Session Testimony of [Chief, TSD], supra note 20. 

I 
5%/Ir;,oni,9randum from Richard Helms to David Young, November 9, 1971, Original CIA Materials, Volume 

I, a . 

31 Executive Session Testimony of Richard Helms, supra note 3. 
3‘ Memorandum from [DDS], CIA Deputy Director of Support, to Richard Helms, Director of Central 

Intelligence, November 9, 1971, Original CIA Materials, Volume II, Tab J. 
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AR'l‘1<L?I.E BY WALTER PlN(‘T-*1 

5:-ii:i.Ior .\=lr-HQVERN. 'li would lilcc 10 ask you to respond to thc l’incn\ article. lt is it hricf zirticlo. (lould you supply the coinniittec with :1. rcspon<o liccmise it is filled with mtlicr serious reficclximis. 
l <lon’t say that it rcprcsciits my View l)(‘*('.:21l.~1E? l don’t know enough 
nhoiit the whole f\‘f‘.i»l1p. l rcmenihcr rP‘fl.‘(‘i]-}‘E this article at the tinm mid 
lining st-ruck with tho fact it is ii. very damaging article. It is it flat 
:|.~‘scrtion that V011 TT1iSlfi(l the committee in May of 1973. 

;'l‘h<- iIll.(ll‘li'1:lti()11 rcfcrrcd_ to lollowsil 

lFroin the New York Timcs, Oct. 2, 19743 
Eli-:i.Ms, Tum (,,‘-.l.A. ANT) Pnnmc TRUST 

(By Walter Pincus) 
\‘\' .\Sllll\'~('1'l‘l i\'—'l"lie judgincnt.< that lcd 1o covert lfnitc-d States intcrvcntion 

in tfliilcim poiitic.< dcscrvo to hc cril-icizcd, hut at least there the Central [uh-1- 
li_¢;z-ncc .-\_Q_cncv xsm within its legal authoritv undcr its chartcr. That was not the 
:-;i,.<<- with U.l.A_ complicity in Wait-rg:1.tc “e>;t'i'a.—2ig1=iic\' activities” and tho sub- 
<.(‘([i]l‘IlT co\'cr-up. 
The law barring thc a,g‘cnc_v from undcrtu.king (l0]D(‘.<iiC operations was clcarly violated. 
\.\lorro\'e-r, vxhvn tho former l)iroctor of (lcnrral lntclligciicc, Richard Hclimi, 

3;:ivr~nii\'i0z1.din2 and inacciimtc anew-r.< to qii(~.<1i<m.- pr-er-d to him during C(H1§II"(’>‘- 
.<io1ml cominittcc l’lP£M‘iTl,.<I3~‘ about (3.I.A. :1.<.<ista1icc to \‘Va.t,crg'ate conspirator 
Id. llovmrd Hunt \\'llil(‘ Mr. Hunt \\'()I‘kl’(‘i for the Nixon VVhitc House, Mr. Hi-hns 
\\‘a..-~ ;t})}):LI'(?11Ti}" covr-ring" up infornizition rs-l<-wint to at criminal investigation then llndnr \\ ay. 

fin h'la.y 21, 1973, with tho \Vat<-rgjatc co\‘e=r—up beginning to crack. l\'Tr. Hclnis 
\\’§\.< callvd hack from lran, whcrc he was .~'\1nh:ie.<ador, and questioned under oath by mmnhors of thv Senatc Forcign Iielations (loniriiittr-0. The lII'1*Hl-(—iTi at tho ofiice of l)r. Danicl l?Illshr~r_g"’.< formor prgvchiatrist, Dr. Louis 
Ficlding, by then had bocn uncovcrcd, along with information that the C.I.A. had givcn eriuipinont and :1id to Mr. Hunt, who had dirt-curl tho illegal entry. 

\lr. Hclms t+~stified that he had ncvcr heard of l)r. Fielding until the p:<ychi:i— 
iris€,’>: iimiiv h:i.d imiiz-a,red in the newspape rs. Wlicn askcd about photographs that Mr. Hunt had tnkcn of l)r. Fielding’s office with a C.l.A. carnera. and that th<- 
an-_a:<-.i|(-_\‘ imd dcvcioiicd for Mr. Hunt. Mr. Helms swofc, “I do not know What lhc 
con1ciit:~' of tho film xvcrc in tho latter part of August, 197].” (hw .\‘cn.>itor asked if :m_vone at the agr-"nc_\' who hail rovicwcd the lilni had 
ill(I\LL'l’li~ .\/Ir. Hunt might hc conteinplaiing a br0ak—in. “I never heard :m_\'hod_v at the agency mcntion such a theory,” Mr. Helms rmpondcd, adding later that ""nohod_\ had qivcn us thc :s1ii;"hte.~:t indication that anything undcrhandcd wzis 
:ifoui,.” 

j\lr. H4-lni.~: \vn,.< askcd why then had tho (3.l.A. liziltod its as.==i.=ttance to Mr. Hum hack on Aug, 27, 1971, tho day the pliotogrziphs arhd been rcturncd to Mr. Hunt. Twicc i\/Tr. Helnm eaid that it \vas solely i')(‘(3:1,1X.~‘(‘, Mr. Hunt’s requests had 
i)l‘(5lIII](‘ “too exten.~‘ivc.” 
To .<unport that, ho rr-collected that i\-Ir. Hunt had askcd to have his fornivr 

~11-cr:~im{\' hroii_zht hack from Paris and that :1 covert N-cw York tclcphonc l'1lll1]ll(‘]" and nniiling addrces he cst:i.lilisheri for him. Mr. H1-lms never mcntioncd the 
§|l}()lU.\‘ and what thcy 2.f)]')(‘.H.I'fid to show as the reason for the agency's having 
.-l,-i)p[)Pd its aid to Mr. Hunt. 

.\lmo.~t 21. year tl,ftf‘T thc Hclms tcstimony, tho Honsc Judiciary Cominittcc 
Vi l(‘:l.\'t*(l its 1nateri:1.l on the lrlllshcrg break-in and the Cl./\.’s role. Sworn .<tn1,v- 
nu=.ni..< from agencv personnel along with other t(-.<ti1uony indicate that Mr. Helms 
rlid not give tho true story. 

(hi Aug. 25, 1971, thc new material sho\\'.<, Mr. Hunt along with G. Gordon 
l.idd_\' rcqiiestcd mid rcci-ived :1 high-spccd C£11]'lPI‘D., conccalcd in a. tobacco pouch, 
rl~'-sigiied for indoor clandcstinc photography. A few d:1_vs lntcr, Mr. Hunt called long-distnncc and a<l-(ed a. C.I.A. tcchnicinn 
in on-ct him at iiullcs Airport, outside VVz1.<hington, to pick up thc cainerzi and 
film and got it dove-lopcd nt the :igcncy’s laboratory. 
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Tho camera had been used by Mr. Ilunt and Mr. Iiiddy to photograph l)r. 
Fielding’s Beverly ll ills office, inside and out, in order to plan the burglary. 
When developed, but before they were delivered to Mr. Hunt at his White 

House office, the photos were reviewed by C.I.A. supervisory personnel. They 
showed a shot of a parking space with the name “Dr. Fielding” visible. They also 
showed shots of the doctor’s ofiiec including his file cabinets and safe. 
One C.I.A. official speculated at the time, according to the House eomniittee’s 

records, that these were “ casing” photographs. Since such “bag jobs” were carried 
out by C.I.A. agents abroad, these officials were familiar with the need for 

the 

t_vpe of )hotos Hunt had taken. 
The CIA. Deputy Director, Gen. Robert E. Cushman Jr., was informed since 

he had made the original arrangements to assist Mr. Hunt. 
According to a Cushman aide, C.I.A. technical personnel had determined that 

the assistance already given to l\lr. Hunt- “appeared to involve the agency in 
clandestine operations,” a finding confirmed, if not initiated, by the C.I.A. general 
eounsel’s oflice, which also had reviewed the pictures. 
The decision was made to end further assistance to Mr. 1Iunt unless Mr. llelms 

ordered it continued. 
Mr. Hunt was so informed when the photographs were delivered to him the 

afternoon of Aug. 27, 197]. That day, Nlr. Cushnian called John D. Ehrlichman 
and told him of the agency's decision. That such steps would have been taken 

with- 

out Mr. Hclms’s knowledge is unthinkable. 
In 197], Mr. Helms in a public speech asked the American people to recognize 

that in the case of autonomous, secret agencies such as the C.I.A. 
“tho nation 

must tofla degree take it on faith that we too are honorable men devoted to her 
service. 

Mr. Helms appears to have broken that faith and in a matter that involves 
corrupt activities at the highest Government level. 

If he and his former agency are ever to again gain the public trust they need, 
they must make a full public accounting of past Wate-rgatc—relatcd conduct. 
The Congressional committees with responsibility for overseeing the C.I.A. must 
now order that accounting to be made. 

..__--—- 

WASIIINGTON, D.C., January 25, 1975. 
Ilon. JOHN SPARKMAN, 
Chairman, Committee On Forcig-n Relations; 
U.S. Senate Washington, D.C.

I 

l)n.m Mr. CHAIRMANI At the close of the hearing on January 22, 1975, at 

which I appeared as a witness before your Committee, Senator George McGovern 
requested that I provide your Committee with a, note responding to certain 
charges made by Mr. Walter Pincus in an article in The New I ark Timcs of Oc- 
tober 2, 1974, which is a. part of the record of that hearing. In essence, Mr. Pincus 
claims I gave false tcst.imony before your Committee in a hearing on l\/Iay 21, 1973 
regarding the Central Intelligence Agcncy’s relations with Mr. H.owa.rd Hunt in 
l97l and my knowledge thereof. 
The implication of the Pincus article is that since photographs developed 

by the Agency for Mr. Hunt in August 1971 showed Dr. Fielding’s name on the 
Wall of a building, I must have had knowledge at that time of Hunt’s intended 
break-in of Dr. Fielding‘s oilicc. He states it was because of these photographs 
that I terminated further aid to Hunt and contends that in my testimony on 
May 21, 1973 I was apparently covering up information relevant to a criminal 
investigation then under way. - 

The facts are these. “When an Agency employee developed some film for Mr. 
Hunt in August of -1971, I was not aware at that time that this had been done or 
that the Agency had copies. I had no idea. of what Mr. Ilunt’s objective was 
except that he told General Robert Cushrnan that he wanted disguise material 
“to elicit 1I1fOI‘_1'1’13.tl0I1,fI‘OlY_\ an individual.” Since I did not know of the existence 
of the photographs, they did not have anything to do with cutting off aid to 
Hunt. \V hat happened is that General Cushman informed me Hunt was making 
additional requests including special telephone service and the return of an 
Agency secretary from Paris to be loaned to the White House to work for him. 
I told General Cushnian that no more assistance was to be given and that General 
Cushman should call l\/Ir. Ehrlichman and have it stopped. 
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The oflicor who developed the pictures is reported to have discussed them with his irnmcdirite suneriors at the time, but so far as I know they were not seen by senior officers in the Agency until about :1. your later when the Agency, as a result of the Water ate break-in, was trying to establish all the facts concerning its re» lations with %/lr. llunt. At that time, even though Dr. Ficlding’s name was dis‘ ccrnible on a wall that was photographed, no one in the Agency who had seen the pictures had identified Dr. Fielding or was aware that his oflice had been broken into. Even in the latter port of 1972, when Mr. William Colby took copies of the photographs to the Department of Justice, neither he nor I knew why Hunt had taken them. M r. Colby, as he has testified, thought they might have seine- thing to do with the Rand Corporation which, as it turned out, they did not. All the material on this point supplied by the Agency to the various interested committees of Congress and the Special Prosecutor bear out What I have set forth above, 1 believe, and the bits of testimony or comment attributed by Mr. Pincus to Agency employees to not change the basic facts. I trust that this is an adequate answer to the assertions of Mr. Pincus and that it responsive to Senator Mc(lovern’s request. 
R..espectfullv, 

RICHARD Hnnms. 
Secretary Srmuetrou. The conclusion one could draw is there are some people in this town who would like to Wash out civilian control when. it comes to what is necessary to do to protect the United States. Senator l\/loGovERN. I am not one of those. Senator SYMi\ioToN. I went through this business of Hunt when l was acting chairman of the Armed Services Committee. It is all on the record in Armed Services. l am confident Senator Stennis would he willing to have you read it. 

(IOLSON ASSER'l‘lON CONCERNING MR. HUN'T’S DELIVERIES TO CIA 
Senator Scoqnx l. want to put something in the record because I have now rcmsi the story I referred to in today’s Star. Could I ask 

l\/lr. l lolins, quot mg from part of it, if he Would comment briefly. That is all l have. 
Uolson told Selmiors Baker and Wi=.icl<cr that Hunt delivered sealed envelopes and pncka_ges to Richrird Ober, at CIA countcrintellifionce oificer, who forwarded them to the CIA Director at that time, Richard elms, the sources said last l1igh.l3. Colson said he suspected that the envelope contained tapes and other niaterials rol:i.ting- to operations of the White House plumbers, the sources said. Both sources cnirihrsizod that Sena-tors Baker and Weickcr, both of Whom served on the Wzitorgate Committee, had not obtained independent confirmation of (fols-on ‘s assertion. 
It is really a repetition of what I asked you.

_ Ambassador lei mums. I do not recall any such thing.
_ Seiiator Scour. May I ask unanimous consent that be put in the record? 

'l.‘hc CHAIRMAN‘. That will be put in the record. [The information referred to followsz] 
i -Prom the Washington Star-News, J-an. 22, 1975] 

Cotsou Hrrs CIA on DATE 
Former \Vhite House counsel Charles VV. Colson has stated that convicted Watergate conspirator E. Howard Hunt frequently passed information to the Central Intelligence Agency after the time the agency says it severed relations with Hunt, two sources have said. 
(Jolson told Sens. Howard H. Baker Jr., R-Tenn., and Lowell P. Weicker, R-Conn., that Hunt delivered sealed envelopes and packages to Richard Ober, at CIA counterintelligr-ncc officcr, who forwarded them to the CIA’s director at that time, Richard ilelms, the sources said last night. 
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Colson said he suspected that the envelopes contained tapes and other material 
relating to operations of the White House plumbers unit, the sources said. 
Both sources emphasized that Baker and Weicker, both of whom served on 

the Senate Watergate committee, had not obtained independent; confirmation of 
Colson’s assertions. 
Spokesmen for the two senators confirmed last night that they had met with 

Colson on Monday at their request. Colson was brought from Ft. Holabird, Md., 
to the federal courthouse in Alexandria for the meeting. 

Colson is serving one to three years in prison after pleading guilty to one count 
of obstruction of justice for attempting to defame Pentagon Papers defendant 
Daniel Ellsborg. 

Colson said Hunt continued to pass the material to Ober until late May 1972. 
The CIA has said it stopped providing Hunt aid for his projects on the plumbers 
unit Aug. 27, 1971. 
But the CIA has acknowledged providing a psychological assessment of Ellsberg 

as late as November 1971. The agency maintained it was unaware of IIunt’s role 
in requesting the profile. 

Ober has been named by the New York Times as manager of a massive, illegal 
domestic spying operation undertaken by CIA during the Nixon administration. 

SANI'I‘IZA'1‘ION AND RELEASE OF RECORD 
Senator Case. Before we break up, we have the usual problem, 

unless I am surprised, of people outside from the press who would like 
to catch us on the way out. You and I informally discussed the possi- 
bility of having them come in and have the chairman state that the 
record will be sanitized and then released in due course. For my part 
that is enough. 
Senator SYMINGTON. I so move, Mr. Chairman. 

ARTICLE CONCERNING MR. COLSON 
May I say I just went upstairs and somebody gave me the paper. 

I read it and showed it to Senator Scott and suggested it be in the 
record. He said he planned, after I showed it to him, to put it in the 
record. 

Senator Scorn That is right, and I thank the Senator. I think it 
should be in there. 
The CHAIRMAN. Thank you, gentlemen; Thank you, Mr. Helms. 
[Whereupon, at 12:45 p.m., the committee adjourned, subject to 

the call of the Chain] O 
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